
Bilaga nr 1

Gryaabs lånesituation 2019-10-31
Ränteexponering

Belopp i mkr

Lån Swaps Räntetak

%

0-1 år 1198 0 0 0 0%

1-3 år 100 100 0 100 8%

> 3 år      

Summa 1298 100 0 100 8%

Belopp i tkr

Lån Slutdag

Fast Rörlig

Koncernbanken jul-20 100 000 0,21% Bindningstid 2019-10-08 3,5

Koncernbanken Limit 1 350mkr 1 198 072 1,50% Checkreditlån, bind.tid 3 månader 41,5

Summa 1 298 072 45,0

Swaps Slutdag

Fast Rörlig

Koncernbanken, S433 2020-07 100 000 2,66% 0,46%

Summa 100 000

Saldo på kommunkontot per 2019-09-30 1 198 072 ( Limit 1 350 000)

Ej utnyttjad kredit 151 928

Aktuell medelränta under året 1,62 (1,73)

Våra korta lån har ersatts av en checkredit med en limit på f.n.1 350 mkr. Vi betalar ränta

endast på utnyttjad kredit. Under februari har bolaget bytt bank till Swedbank

Aktuell ränta på checkreditlånet är 1,50%.

Bedömning av räntans utveckling är att den kommer att vara

konstant under kommande år. Men att  utfasning av lån och swappar  

och övergången till checkkredit har en positiv effekt på Gryaabs räntekostnader. 

Ränteexponering

Aktuell ränta

Aktuell ränta



Resultatrapport / Prognos

 Månad: 10 2019  

Bolag: B720 Datum: 2019-11-14

                Ack. Utfall / Budget  Helår Helår Helår Helår

Utfall Budget Diff.
RESULTATRÄKNING 2019 Prognos 10 Budget-19 Diff Bokslut-18

Verksamhetens intäkter

270 833 270 833 0 - Taxor och avgifter 325 000 325 000 0 321 000

1 172 2 083 -911 - Aktiverat arbete 1 500 2 500 1 000 1 871

34 503 32 730 1 773 - Övriga intäkter 41 414 39 289 -2 125 40 491

306 508 305 646 862 - Rörelsens intäkter 367 914 366 789 -1 125 363 362

- Rörelsens kostnader

- Verksamhetskostnader   

21 164 18 341 -2 823 - Kemikalier 23 532 22 010 -1 522 21 763

5 867 4 489 -1 378 - Reservdelar / förbrukningsmaterial/avfallshantering 7 103 5 387 -1 716 8 923

8 978 8 433 -545 - Entreprenader 11 820 9 720 -2 100 6 136

8 155 8 429 274 - Fastighetskostnader 10 680 10 445 -235 10 809

30 651 28 932 -1 719 - Energi / Vatten 35 022 34 720 -302 33 530

20 685 21 666 981 -Slamtransporter 24 918 26 000 1 082 26 918

9 647 11 304 1 657 - Konsultarvoden 12 548 13 565 1 017 14 907

31 979 29 444 -2 535 - Övriga externa kostnader 39 117 35 334 -3 783 35 385

137 126 131 038 -6 088 Summa övriga verksamhetskostnader 164 740 157 181 -7 559 158 371

- Personalkostnader

45 423 45 270 -153 - Löner/Kostnadsersättningar 54 889 54 373 -516 50 196

21 647 21 626 -21 - Soc.avgifter/Pensioner 25 791 25 959 168 23 355

2 103 2 263 160 - Övriga personalkostnader 2 529 2 716 187 3 335

69 173 69 159 -14 Summa personalkostnader 83 209 83 048 -161 76 886

206 299 200 197 -6 102 Summa verksamhetskostnader 247 949 240 229 -7 720 235 257

100 209 105 449 -5 240 EBITDA 119 965 126 560 6 595 128 105

Kapitalkostnader

Av- och nedskrivningar

83 880 87 330 3 450 - Avskrivningar 101 479 104 800 3 321 99 972

83 880 87 330 3 450 Summa avskrivningar 101 479 104 800 3 321 99 972

Rörelsens kostnader 349 428 345 029 -4 399 335 229

16 329 18 119 -1 790 Rörelseresultat (EBIT ) 18 486 21 760 3 274 28 133

Finansiella intäkter o kostnader

207 207 0 - Övr. ränteintäkter o likn. resultatposter 248 248 0 283

17 942 20 502 2 560 - Övriga finansiella kostnader 21 602 24 603 3 001 23 778

-17 735 -20 295 2 560 Summa finansiella poster -21 354 -24 355 -3 001 -23 495

101 615 107 625 6 010 Summa kapitalkostnader 122 833 129 155 6 322 123 467

-1 406 -2 176 770 Resultat efter finansiella poster -2 868 -2 595 273 4 638

 

Underskrift: …………………………………………………………………………….

Karin van der Salm



Nyckeltal - 2019

Ackumulerat 2019 Text Helår Helår

Utfall Budget Avvikelse Resultaträkning i tkr Prognos 10-

19

Budget 

2019

Bokslut 

2018

Övriga intäkter

4 554 4 604 -50 Slutna system 5 510 5 525 6 090

3 277 2 775 502 Organiskt avfall 3 707 3 330 3 444

19 418 18 583 835 Biogas Göteborg Energi 23 200 22 299 22 357

5 965 6 666 -701 Värmepump Göteborg Energi 7 500 8 000 7 136

Utfall per avdelning

408 022 413 006 -4 984 Totalt -2 868 -2 595 4 638

3 832 3 955 123 Företagsledning -4 768 -4 315 -3 076

358 183 -175 Interkontroll /Arbetsmiljö -494 -200 -213

7 194 8 918 1 724 UKM -9 223 -9 730 -9 140

9 331 10 211 880 Projekt o Planering -11 093 -11 139 -11 614

221 637 205 327 16 310 Gemensamt 230 292 224 001 229 872

6 725 5 869 -856 Stab -7 864 -6 402 -6 249

55 256 62 802 7 546 Teknisk försörjning -68 823 -68 542 -64 426

103 689 115 741 12 052 Drift -130 895 -126 268 -130 516

Genomsnittlig låneränta ack.-19 1,62% För. 2019

Låneskuld Tkr per 2019-10-31 1 298 072                                                               

Låneskuld Tkr per 2019-01-01 1 347 890                                                               49 818 -    

 

Övergripande kommentar till utfall september 2019

Övriga intäkter

Biogas är utfallet 0,8 mkr bättre än budget. 

Organiskt avfall är utfallet 0,5 mkr bättre än budget.

Aktiverat arbete lägre p.g.a lägre investeringsnivå, 0,9mkr.

Verksamhetskostnader

Ca 6,1 mkr högre än budget. Beror bland annat på att ökad förbrukning av kemikallier (2,8 mkr)och högre kostnader för reservdelar (1,4mkr), samt enrgi (1,7 mkr)

Energikostnaderna är över budget främst pga högre elkostnader. Även kostnaden för vatten är betydligt högre, fjärrvärme ligger i nivå med budget.

Slamtransporterna minskar pga förbättrad TS-halt, 1,0 mkr bättre än budget. Konsultarvode ligger 1,7 mkr under budget. 

Avskrivningar

Ca 3,4 mkr lägre än budget. Lägre aktiveringsgrad än beräknat.

Finansnetto

2,6 mkr bättre än budget, beror främst på förbättrad likviditet p.g.a. investeringsutgifterna är lägre än beräknat

Lån

Låneskuld minskar pga av lägre investeringsnivå, och positivt kassaflöde.
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Senior Advisor 

Douglas Lumley 

   

 

 

Säkerhetsarbetet på Gryaab 2018-11-01 till 2019-10-31: 
Rapport till styrelsen 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Räddningstjänstövning 

Under v43 hade Räddningstjänsten övningar på Ryaverket måndag till torsdag. Fokusen var på 
räddning och sanering vid kemolyckor. Gryaabs personal i kemolycksgruppen och första hjälpen-
personal hade egna övningar innan Räddningstjänsten kom. Räddningstjänsten uppskattar mycket att 
kunna öva i en processmiljö och samtidig får värdefull kunskap om vår anläggning så de kan reagera 
snabbare om det skulle inträffa en kemolycka här. 
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Säkerhetspolicy 

Enligt beslut i Gryaabs styrelse 2016-11-25 så ansluter Gryaab till Göteborg Stads säkerhetspolicy. 
Policyn är generell för samtliga nämnder och bolag i Göteborg och omfattar även riktlinjer för 
informationssäkerhet och systematiskt brandskyddsarbetet. Av policyn framgår att: 

”Bolagets ledning ska genom tydlig inriktning och fördelning av ansvar engagera sig i 
verksamhetens säkerhetsarbete samt minst årligen följa upp att säkerhetsnivån är 
acceptabel med återrapportering till styrelsen.” 

Denna rapport är den återrapportering till styrelsen som anges enligt ovan. 

Organisation 

I enlighet med säkerhetspolicyn har VD har upprättat en delegation till säkerhetsansvarig (Douglas 
Lumley). Säkerhetsansvarig har i sin tur upprättat en delegation till ställföreträdande säkerhetsansvarig 
(Johan Eidenby). I linjeorganisationen är respektive chef ansvarig för säkerhetsarbetet inom sina 
arbetsområden. 

VD har också upprättat delegationer avseende arbetsmiljöarbetet till alla avdelningschefer. 
Avdelningscheferna på Driftavdelningen och Teknisk försörjning har i sin tur vidaredelegerat 
arbetsmiljöarbetet till sina respektive gruppchefer avseende gruppens ansvarsområden. 

Säkerhetsarbetet, redovisning 

Säkerhetsarbetet i denna rapport är uppdelat inom följande områden: 

1. Fysisk säkerhet som skalskydd, brandskydd och säkerhetsutrustning 

2. Personsäkerhet, säkerhet inom arbetsmiljöarbetet 

3. Krishantering och krisledningsorganisation 

4. Processäkerhet, riskhantering och riskbedömningar 

5. Informationssäkerhet 

6. Incidenter 

7. Sammanfattning 

Nedan redovisas hur arbetet bedrivits under perioden 2018-11-01 till 2019-10-31. 

1. Fysisk säkerhet som skalskydd, brandskydd och säkerhetsutrustning 

Syrhåla: Sevesoklassning 

Vid Syrhåla har Gryaab en slamavvattningsanläggning samt ett bergrum på 600 000 m3 för 
slamdeponering. Bergrummet innehåller så pass mycket brandfarlig gas att den är klassat som en 
Seveso-anläggning enligt den högre kravnivån. Sevesoklassningen innebär ökade krav från samhället 
för att förebygga och begränsa följderna av en allvarlig olycka där farliga ämnen ingår. Vid Syrhåla 
finns fyra bergrum. Gryaab har enligt servitut rätt att nyttja ett av dem (bergrum 2). Göteborgs Hamn 
nyttjar övriga tre bergrum, varav två hyrs ut för oljelagring. 

För att uppfylla kraven om att förebygga olyckor enligt Sevesolagstiftningen för Syrhåla genomförs 
kontinuerliga möten med föreståndarna för brandfarlig vara och genomgång av 
Säkerhetsledningssystemet för Syrhålaanläggningen. Aktuella säkerhetsfrågor belyses då med 
medverkan av dem som ansvarar för sina respektive delar. Det är planerat att under hösten ha en 
Seveso-övning tillsammans med Scandinavian Tank Storage, Räddningstjänsten och Göteborgs Hamn. 

Gryaab har för avsikt att avveckla vår del av Syrhålaanläggningen och slamavvattningsutrustningen är 
redan permanent avställd. I samband med avveckling av bergrummet som deponi har länsstyrelsen 
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krävt att Säkerhetsrapporten för Syrhåla uppdateras för att spegla ändringar i riskbilden. Rapporten ska 
vara inlämnat senast mars 2020. 

Skalskydd Ryaverket, Syrhåla och tunnlarna 

Skalskyddet kring Ryaverket och kameraövervakningen fungerar fortsatt väl och det har inte varit 
några inbrott under perioden. Det förekom dock ett försök till olagligt intrång under 2019. Även 
Syrhåla har klarat sig från inbrott under året. En utredning pågår för att ta fram en handlingsplan för 
modernisering av kamerabevakningssystemet. 

Under 2019 har det varit några inbrott och skadegörelser i Gryaabs tillfartstunnlar. Det vanligaste är, 
som tidigare, klotter eller att man, med hjälp av batteridrivna verktyg typ rondellkapmaskin, kapat av 
låsbygeln på hänglåset, gångjärnet eller tvärbalken framför porten. Normalt finns det inget att stjäla 
innanför portarna. Kostnaden som drabbar Gryaab är klottersanering eller reparation av porten. Det 
pågår installationen av larm i Gryaabs samtliga tunnelportar och arbetet som bör vara klar under 2019. 
Rörelsedetektorer med kamera, för att på så sätt få vetskap om någon gått ner i en tillfartstunnel, ska 
provinstalleras innanför porten på några platser för att se om de klara den aggressiv miljön. 

Brandskydd 

Brandskyddsutrustning, som automatiska släcksystem (Inergengas, Novecgas, sprinkler), 
släckutrustning och utrymningslarm, kontrolleras årligen av externa företag. Inga direkta brister har 
påtalats under det gångna året. 

Två utrymningslarm har löst ut under perioden, vid båda tillfällena var det falsklarm. Ett skärpt 
medvetande, kontroll på arbetsplatsen samt förbättrade rutiner för att stänga berörd brandsektion vid 
vissa typer av arbete har bidragit till det låga antalet falska larm. För att förebygga risksituationer gör 
föreståndarna för brandfarlig vara regelbundna ronder på sina anläggningsdelar. Två gånger per år gör 
de ronderna tillsammans som en utökad kontroll. 

De nya byggnads- och kontorsdelarna som togs i bruk 2017 har både rökdetektorer och 
sprinklersystem. Övriga kontorsdelar på Ryaverket är inte försedda med sprinklersystem. 
Grovrenscontainerhallen är inte försedd med brandlarm, Gryaab bevakar dock marknaden för lämpliga 
detektorer som skulle fungera i den miljön. 

Under 2017 togs beslut att förse ställverket i biobäddarna med ett bättre brandskydd. Under 2020 
kommer ett släcksystem typ Novec, som är av samma typ som finns i driftcentralens teknikrum, att 
installeras. Noveckoncepten använder en kombination av kylning och kemisk påverkan för att släcka 
en brand utan negativ miljöpåverkan eller skada på inventarier i utrymmet. Kvarstående 
värmedetektorer av äldre modell ute i processanläggningen ska bytas ut i samband med byte av 
brandcentralen under 2020. 

Det förekommer mycket reparationer och montage på plats i processanläggningen där arbetsmomenten 
ger upphov till öppen låga, gnista eller heta ytor. För att utföra arbetet på ett säkert sätt följer vi 
Brandskyddsföreningens koncept Heta Arbeten®. Tillfälligt tillstånd för Heta Arbeten delas ut av en 
tillståndsansvarig kontrollrumsingenjör i kontrollrummet när utföraren söker ett arbetstillstånd. Det 
ställs höga krav på de som skall utföra Heta Arbeten, bland annat krävs godkänd utbildning och 
certifikat för att bli behörig. Det ingår i det fortlöpande säkerhetsarbete att hålla rätt kunskapsnivå hos 
personalen samt att hålla våra rutiner och blanketter samt hjälpmedel som släckutrustning mm aktuell. 

Säkerhetsutrustning, övrigt 

I Gryaabs säkerhetsrutin för säkerhetsansvariga finns 22 uppräknade säkerhetsutrustningar/funktioner 
som är bedömda som särkilt viktiga ur säkerhetssynpunkt. Den som har ansvaret för en utrustning eller 
funktion ska avrapportera att de har gjort de kontroller som krävs under det senaste året. Det gäller 
kontroller av sådant som livräddningsutrustning på bassänger, testkörning av reservkraftaggregat eller 
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kontroll av utrymningsvägar och brandsläckningsutrustning. Avrapportering görs i underhållssystemet 
MaintMaster. Säkerhetsansvarig tar del av resultatet via en sammanställningsrapport som genereras i 
underhållssystemet. 

2. Personsäkerhet, säkerhet inom arbetsmiljöarbetet 

Allmänt om arbetsmiljöarbetet på Gryaab 

Gryaabs arbetsmiljöarbete bedrivs enligt den av styrelsen fastlagda arbetsmiljöpolicyn som finns i 
Ledningshandboken. För att uppfylla kraven i Arbetsmiljöverkets föreskrift om systematiskt 
arbetsmiljöarbete finns rutinen Systematiskt arbetsmiljöarbete på Gryaab. Att Gryaabs systematiska 
arbetsmiljöarbete fungerar följs årligen upp av Gryaabs Arbetsmiljögrupp (skyddskommitté) som 
består av VD, säkerhetsansvarig, arbetsmiljösamordnare och skyddsombud. 

Ansvaret för det fungerande arbetsmiljöarbetet finns i linjeorganisationen. Det är alltså cheferna som 
driver och samordnar. Arbetsmiljö är en stående punkt på agendan på arbetsplatsträffar på grupp- och 
avdelningsnivå samt på personalmöten som VD ansvarar för. 

Olyckor och tillbud 

Arbetsmiljögruppen följer årligen upp statistik över olyckor och tillbud samt att det som noterats vid 
arbetsmiljöronder blivit åtgärdat. Vid Arbetsmiljögruppens uppföljning 2019 av 2018 års olyckor och 
tillbud konstaterades att det har registrerats 7 st olyckor och 17 st tillbud under 2018. Ingen av de 
inrapporterade tillbuden eller olyckorna var av allvarlig karaktär med ett undantag. Antalet olyckor var 
något mindre jämfört med 2017 medan det fanns ungefär lika många tillbud. Arbetsmiljögruppen har 
innan 2017 noterat en ökning av antalet inrapporterade olyckor och tillbud. Det är troligen ett resultat 
av uppmaningen till personalen att rapportera alla tillbud och skador. Hittills har inga allvarliga tillbud 
eller olyckor inträffats under 2019. 

Arbetsmiljögruppen har inte kunnat se att det förkommit några systematiska tillbud eller olyckor under 
2018. Se bifogad Sammanställning över olyckor och tillbud, bilaga 1. 

Laglistan 

För att underlätta för Gryaabs chefer att ha kontroll över befintlig arbetmiljölagstiftning samt de 
nyheter som kommer inom arbetsmiljöområdet köper Gryaab in tjänsten Laglistan från ett 
konsultföretag. Alla chefer får tillgång över en lista med den arbetsmiljölagstiftning som direkt berör 
den aktuella tjänsten. Två gånger om året sker en uppdatering av Laglistan och en 
genomgång/presentation av nyheter inom arbetsmiljölagstiftningen. 

Utbildning 

Under 2018-2019 har följande allmänna utbildningar genomförts: 

 HLR: Hjärt-lungräddning är en återkommande utbildning för hela personalen. Det är viktigt att 
många har goda kunskaper för att snabbt kunna göra insatser som kan rädda liv. Utbildningen 
består av dels en teoridel och dels av praktiska övningar där man tränar HLR. 

 Fallskydd: Eftersom det ganska ofta förekommer arbete på höjd, t.ex vid reparationer av 
utrustning i pumpgropar eller bassänger, är det viktigt att berörd personal har erforderlig kunskap 
om riskerna i arbetet. Utbildningen består dels av en teoridel med genomgång av risker och rutiner 
samt korrekt användning av skyddsutrustning och dels av en praktisk övning på plats där man kan 
träna att använda fallskyddsutrustning. 

 Psykosocial arbetsmiljö: Stressforskare Dan Hasson höll ett föredrag om ”Stressa rätt! och finn 
balans i tillvaron”. Om att stress behöver inte nödvändigtvis vara något enbart negativt och med 
rätt sorts stress kan man öka skärpan, prestationsförmågan och i vissa fall till och med livskvalitén. 
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Föreläsningen gav konkreta tips och strategier för bättre sömn, ökat välmående och ökad 
prestation. 

 Bakgavellyft: Det är viktigt att personalen som använder bakgavellyft för att lyfta eller sänka tung 
last gör det på ett säkert sätt. Utbildningen består dels av en teoridel med genomgång av lagar och 
föreskrifter, manövrering, korrekt användning samt servicepunkter och dels av en praktisk övning 
på plats där man kunde träna att använda bakgavellyft. 

Personlig skyddsutrustning 

Personalen som arbetar ute i verksamheten har normalt en personlig skyddsutrustning såsom 
andningsmask, skyddskläder och liknande som behövs för att kunna utföra sitt uppdrag. Centralt på 
förrådet finns extrautrustning för den som behöver skyddsutrustning vid enskilda tillfällen. 

I respektive säkerhetsrutin för riskfyllda arbetsmoment finns angivet vilken skyddsutrustning som ska 
användas vid det aktuella arbetstillfället. 

Säkerhetsrutiner 

En översyn av säkerhetsrutiner i Säkerhetshandboken pågår. Över 60 st rutiner har granskats av 
tvärarbetsgrupper med stöd av säkerhetskonsulter. Säkerhetskonsulterna ska efter granskning göra en 
bedömning av nuvarande rutiner och föreslå förbättringar. Arbetet blir klar runt årsskiftet. 

3. Krishantering och krisledningsorganisation 

Allmänt 

Gryaab har rutiner för krishantering och krisledningsorganisation som finns i Gryaabs 
Säkerhetshandbok. Där finns också checklistor som respektive disciplin har som stöd i samband med 
att en eventuell kris inträffar. 

Under 2019:s årliga genomgång med krisledningsorganisationen har de gällande rutinerna och 
checklistorna angående krishanteringsarbetet gåtts igenom. Gryaabs TiB-funktion (Tjänsteman i 
Beredskap) nås via kontrollrummet (031-64 74 84) där kontrollrummet/beredskap kontaktar någon i 
krisledningen. Krisledningen kan nås genom ett centraliserat utskick till både det internt bärbara 
telefonsystemet samt till mobiltelefoner. Bemanningen i krisledningen har anpassats efter kompetens- 
och funktionsbehovet. 

Krisövningar 

Den 7 november 2019 hölls en krisövning tillsammans med ägarkommunerna. 2019-års krisövning var 
en skarp uppföljning till 2018-års träningsövning. Syftet med årets krisövning var att stärka de 
deltagande aktörernas förmåga till informationsdelning inkluderat förståelse för givande samt 
mottagande av information och lägesbild samt att hantera konsekvenser av ett tunnelras. I övningen 
användes WIS och Rakel som kommunikationsmedel. WIS är ett nationellt webbaserat 
informationssystem som underlättar för aktörer att dela information före, under och efter 
samhällsstörningar och tillhandahålls av MSB (Myndigheten för samhällsskydd och beredskap). Rakel 
är ett kommunikationssystem för trygg och säker kommunikation mellan medarbetare inom 
samhällsviktiga verksamheter. Då övningen faller utanför rapporteringsperioden kommer ytterligare 
information samt analys från konsulten som observerade övningen att rapporteras nästa år. 

Interna övningar efter MSB:s koncept Öva enkelt har genomförts för rollerna krisledare, samordnare 
och kommunikatör. Övningarna är korta, en timmars ”snabbträningar” där olika moment för varje roll 
tränas. Deltagarna uppskattar de korta övningarna och känner sig bättre förberedda för verkliga kriser. 
Även WIS-övningar tillsammans med Göteborgs Stad kommer att ha genomförts fyra gångar under 
2019. 
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Kemolycksgruppen har också haft korta övningar där man har tränat att ta hand om kemskadat med 
hjälp av våra kemsaneringsstationer. Räddningstjänsten har hållit stora övningar med sina specialister 
inom kemolyckor (Kortedala och Kungsbacka stationer) här på Ryaverket (se omslagsbilderna). 
Övningar hölls på förmiddagarna måndag till torsdag under v43. Gryaabs personal i 
kemolycksgruppen och första hjälpen-personal hade egna övningar varje dag innan 
Räddningstjänstens övning började. Räddningstjänsten uppskattar att kunna öva i en riktig 
processmiljö så pass nära deras utbildningscentrum vid Färjenäs. Fördelen för Gryaab är att 
Räddningstjänsten får värdefull kunskap om vår anläggning så de kan reagera snabbare om det skulle 
inträffa en kemolycka här. 

4. Processäkerhet, riskhantering och riskbedömningar 

Riskhantering 2019 

Under året har arbete med riskhantering främst varit inriktat på områdena Riskhanteringsmodellen, 
Processrisker, Psykosocial arbetsmiljö och Övriga risker. 

Riskhanteringsmodellen 

Riskhanteringsmodellen har omarbetats för att skapa en bättre struktur för Gryaabs arbete med de 
övergripande riskerna. Modellen speglar hur huvudriskområdena (Oegentlighetsrisker, Tekniska 
risker, Operativa risker och Ekonomiska risker) påverkar Verksamhetsrisker på kortare sikt (0-5 år) 
och, tillsammans med en omvärldsanalys, Strategiska risker på lång sikt. (5-100 års). Från dessa har 
Verksamhetsrisker och Strategiska risker tagits fram i samband med budgeten för 2020. 
Riskhanteringsmodellen finns i bilaga 2. 

Processrisker 

Med utgångspunkt i den under 2015 och 2016 genomförda Hazop-analysen (Hazard and operability 
study – en strukturerad och systematisk riskanalysmetod som är vanlig i processindustrin) på Gryaabs 
processanläggningar har arbetet under 2017 till 2019 varit inriktat mot att genomföra åtgärder där 
risker identifierats. Störst fokus har riktats mot att förbättra arbetsmiljön i anläggningsdel IN 
(inloppspumpsstationen). Ett projekt, Ventilation IN, där ventilationssystemet till svallschaktet och 
inloppspumpsstationen byggs om för att förbättra arbetsmiljön, är nästan avslutat. Ombyggnation av 
transportsystemet för grovrens har påbörjats och den första etappen kommer att vara färdigställt under 
våren 2020. 

De grundläggande Hazop-riskvärderingarna ska förnyas år 2020 (5 års cykel) genom en 
kompletterande analys som bygger på befintliga riskvärderingar och där man kontrollerar vad har 
ändrats eller om man har missat risker mm. Planering pågår och riskvärderingarna ska genomföras 
under januari-augusti 2020 för att sedan under hösten kunna budgetera för erforderliga åtgärder. 

Psykosocial arbetsmiljö 

Enligt AFS 2015:4, Organisatorisk och social arbetsmiljö, ska Gryaab främja en god arbetsmiljö och 
förebygga risk för ohälsa på grund av organisatoriska och sociala förhållanden i arbetsmiljön. Under 
2018 hade relevanta rutiner rörande kränkande särbehandling och systematiskt arbetsmiljöarbete 
uppdaterats. En utbildning med tema stresshantering för all personal genomfördes under mars 2019. 

Övriga risker 

Omfattar risker på grund av yttre påverkan, intrång, hot, informationssäkerhet mm. Enligt rutinen 
Operativa risker ska en förnyad riskbedömning genomföras vart tredje år. Den förnyade 
riskbedömningen där riskerna bedöms enligt rutinen Gryaabs tolerabla risknivå med femgradig skala 
planeras vara klar under 2019. 
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5. Informationssäkerhet 

Gryaab följer de riktlinjer för informationssäkerhet som finns bilagda Göteborgs stads säkerhetspolicy. 
Det pågår ett kontinuerligt arbete inom IT-gruppen för att upprätthålla skyddsnivån. All datatrafik 
passerar Gryaabs brandvägg och en viss del av datatrafiken även Göteborgs stads brandvägg. 

Säkerheten i Gryaabs nätverk höjs genom kontostyrning och att säkerhetsuppgraderingar installeras 
regelbundet i alla datorer och servrar. Under 2019 har användning av Office 365 säkrats ännu mer 
genom att övergå till inloggning med minst två faktorer (minst två kontroller) samt bärbara datorerna 
har säkrats genom kryptering av hårddiskarna. 

För att höja integriteten av styrsystemet har komponenter i processnätverket uppgraderas under 2018 
för att ge ett bättre skydd mot intrång. Även controller-enheterna, som är den grundande 
styrkomponenten i systemet, har bytts under 2018 efter 17 års kontinuerlig drift i förberedelse för en 
stor uppgradering av systemprogramvaran och centrala servrar i styrsystemet under 2020. 

Gryaab har gjort anpassningar för att uppfylla Dataskyddsförordningen (DSF) också känt som GDPR 
(General Data Protection Regulation). Erforderliga roller, som personuppgiftsansvarig, 
personuppgiftsbiträde, dataskyddombud samt dataskyddskontakt, är tillsatta och utbildningar har 
hållits med varje avdelning för att informera personalen hur personuppgifter skall hanteras. 

6. Incidenter 2019 

Redovisning av allvarliga incidenter på Gryaab mellan 2018-11-01 till 2019-10-31 samt uppföljning 
av vissa tidigare rapporterat incidenter. 

Cykelolyckor 

Flera cyklister körde omkull i slutet av november 2018 när slam spilldes ut från en av 
slamentreprenörens lastbilar vid korsningen Karl IX:s väg och Fågelrovägen. Området fick spärras av 
och saneras. Några cyklister fick lindriga skador. 

Några cykelolyckor har inträffats under 2019 inom Ryaverkets områden när cyklister skulle cykla ner 
för rampen till parkeringsgaraget under driftcentralen. Varningsskyltar är nu uppsatta och cyklisterna 
ska leda sin cykel ner för rampen. 

Översvämning från tunnelsystem 

Den 9 februari 2019 orsakade kraftigt regn i samband med snösmältning mycket höga flöden i 
tunnelsystemets östra del. Detta ledde till övertryck i tunnelledningen som korsar E6, järnvägen och 
Mölndalsån så att avloppsvatten sprutade ut från en avloppsbrunn vid Hedins Bil, Flöjelbergsgatan 24 
i Mölndal. Trycket i ledningen kunde reduceras genom att Mölndal bräddat ut allt avloppsvatten vid 
Järnvägsgatan och därmed få stopp på översvämningen inom Hedin Bils område samt närliggande 
fastigheter. Mätutrustning har installerats i den aktuell brunn samt larm och rutiner har tagits fram för 
att snabbt avhjälpa liknade situationer. En utredning pågår som ska undersöka långtidslösningar för 
sträckan. 

Inloppspumpstationen 

Inloppspump 3 hade en planerad revision 2020 men revisionen fick tidigareläggas till 2019 på grund 
av haveri som upptäcktes i februari 2019 då pumpen skakade kraftigt vid flöden över 2 m3/s. Vid 
felsökningen uppmättes ett stort spel mellan skovlar och diffusorhuset, upp till 10mm, och när pumpen 
demonterades syntes att det nedre lagret är helt utslitet. Då reparationen var omfattande beslutades att 
tidigarelägga revisionen för att säkerställa pumpens tillgänglighet framöver. Många småfel har 
upptäckts under renoveringen vilket har orsakat att revisionen har dragit ut i tid men pumpen borde 
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åter vara i drift i början av december 2019. En internutredning pågår för att undersöka hur vi kan säkra 
funktionen på den snart 50-åriga pumpstationen. 

Uppföljning av slamskruvpressexplosionen 

I 2017 års säkerhetssammanställning redovisades olyckan där det uppstod en gasexplosion vid 
montagearbetet på en av de nyinstallerade slamskruvpressarna. Efter olyckan blev närområdet runt 
slamskruvpressarna EX-klassat i väntan på installation av ett ventilationssystem. EX-klassning innebär 
att det finns brand- eller explosionsrisk i området (ofta med koppling till brandfarliga vara). I EX-
klassade zoner gäller särskilda säkerhetsrutiner. 

Ett anpassat ventilationssystem installerades under våren 2018 men vid syratvättning av 
slamskruvpressarna uppstod kraftig rök från ventilationssystemets utlopp som spred sig runt baksidan 
av slambyggnaden och slamplanen. Ventilationssystemet har justerats och nya mätningar gjorts som 
visar att önskat resultat har uppnåtts. 

Återkommande strömavbrott 

Vid flera tillfällen under de senaste åren har det uppstått strömavbrott på Gryaab. Flera av 
strömavbrotten har haft i koppling till Göteborg Energis transformatorstation Repeshäll. Göteborg 
Energi har nu byggt om Repeshäll till ett gasisolerat ställverk för att öka säkerheten och 
tillförlitligheten. De 10 kV kablar som matar Ryaverket har setts över med vissa kabelomläggningar 
samt byte av vissa kablar eller omläggning till större dimension. Kabeluppgraderingen innebär att 
Ryaverket borde få mindre driftstörningar framöver från elnätet. Göteborg Energi kommer framöver 
att komplettera antal ställverk i området vilket kommer att öka redundansen för industrierna i och runt 
Energihamnen. 

Några mindre strömavbrott och strömdippar har inträffat men dessa kunde hanteras utan att påverkat 
reningen. Ryaverket har nödkraft (4 MW) för att köra inloppspumparna och vissa kringutrustningar. 
Nödkraften har dock inte behövts kopplas in vid dessa strömavbrott. 

Höga svavelvätehalter 

Tidigare års säkerhetssammanställning har redovisat problematiken med höga svavelvätehalter, främst 
i grovgallerrum i inloppspumpstationen. I projekt Ventilation IN har ventilationssystemet i 
anläggningsdelen byggts om för att förbättra arbetsmiljön och bättre skydda utrustningen i det utsatta 
området. Luftomväxlingen är markant bättre i området och problem med höga svavelvätehalter lär bli 
mycket små framöver. 

7. Sammanfattning 

Det finns ett fortsatt gott säkerhetsmedvetande hos personalen som tillsammans med chefer och 
skyddsombud gör sitt bästa för att skapa en ännu säkrare arbetsplats. Intresse och engagemang vid 
utbildningar och övningar är stort och leder ofta till värdefulla förbättringsförslag för verksamheten. 

Inga allvarliga personskador har inträffat under perioden och de allvarligaste händelserna var haveriet 
på inloppspump 3 samt översvämningen från tunnelledningen vid Hedins Bil. 

 

Douglas Lumley 
Säkerhetsansvarig 

Bifogat: 

Bilaga 1. Sammanställning över olyckor och tillbud 2018. 
Bilaga 2. Gryaabs riskhanteringsmodell. 



Sammanställning över olyckor och tillbud 2018

Löp-
nummer

Händelse-
datum Händelserubrik

Händelse-
enhet

Anställnings-
enhet

Händelse-
ansvarig Händelsetyp

Antal 
klara 
åtgärder

Antal 
åtgärder 
totalt Status

2018-94 2018-12-21 Salpetersyra på fingrarna PoP Drift - Anl AC Drift Olycksfall 6 6 Under uppföljning

2018-74 2018-10-18
Fick kniv i ben vid arbete med 
uppackning av slangar Drift - Anl Drift - Anl AC Drift Olycksfall 3 3 Klar - ej godkänd

2018-25 2018-06-05
Ombyggnad av elanläggning 
Slamtömningsstation TF- El PoP GC El Olycksfall 1 1 Klar

2018-19 2018-05-08 Olycka vid svarvning TF - Verk TF - Verk AC TF Olycksfall 1 1 Klar
2018-13 2018-03-08 Sträckning TF - Fast TF - Fast AC TF Olycksfall 1 1 Klar

2018-12 2018-03-06
Halkolycka på markyta mellan 
labbet och ED-hissen TF - Fast Drift - Lab AC TF Olycksfall 3 3 Klar

2018-9 2018-02-11 Slag i ansikt från bildörr Drift Drift AC Drift Olycksfall 1 1 Klar
2018-95 2018-08-29 Sprucket rör i värmeblock Drift - Lab Drift - Lab AC Drift Tillbud 0 0 Under utredning
2018-92 2018-12-11 Lucka på trumfilter föll ner PoP Drift - Anl AC PoP Tillbud 1 1 Klar - ej godkänd

2018-85 2018-11-27
Sprut av slam vid kapning av 
pollyrör Drift - Anl Drift - Anl AC Drift Tillbud 5 5 Klar - ej godkänd

2018-80 2018-11-22
Backade på ett hörn så kaklet 
sprack Drift - Anl Drift - Anl AC Drift Tillbud 1 1 Klar

2018-79 2018-11-15 Sugning av MO rör Drift - Anl Drift - Anl AC Drift Tillbud 0 0 Under utredning
2018-76 2018-10-29 Rivningsarbet råkat ut för asbest TF - Verk TF - Verk AC TF Tillbud 1 1 Klar
2018-50 2018-10-03 Handdesinfektionsmedel i ögat Drift - Lab Drift - Lab AC Drift Tillbud 1 3 Under åtgärd
2018-48 2018-08-21 Sprucket rör i COD-roboten Drift - Lab Drift - Lab AC Drift Tillbud 1 1 Klar - ej godkänd
2018-41 2018-06-29 Fåglar som tapper stenar TF - Fast TF AC TF Tillbud 1 1 Klar

2018-40 2018-07-04
Entrepenör gick igenom avspärning 
på SA vid pågående syratvätt Drift - Anl Drift - Anl AC Drift Tillbud 3 3 Klar

2018-32 2018-06-21
Rökutveckling från glödrestugnens 
lucka Drift - Lab Drift - Lab AC Drift Tillbud 4 4 Klar - ej godkänd



2018-29 2018-06-05
Mätare larmar för svavelväte i KSFS 
vi rengöring av mätare Drift - Lab Drift - Lab AC Drift Tillbud 0 1 Under åtgärd

2018-28 2018-04-19

Stora mängder matavfall sprutade 
ut (under högt tryck) på 
lossningsplattan Drift Drift - Anl AC Drift Tillbud 2 2 Klar - ej godkänd

2018-22 2018-05-30

Stora mängder matavfall sprutade 
ut ( under högt tryck ) på 
lossningsplattan Drift Drift AC Drift Tillbud 1 1 Klar - ej godkänd

2018-16 2018-04-13 Klämkoppling luftrör lossat Drift Drift - Anl AC Drift Tillbud 1 1 Klar

2018-10 2018-02-26

Otillräcklig avspärrning under 
centrifughallen vid demontering av 
stålrör i taket. TF - Fast Drift - Lab AC TF Tillbud 1 1 Klar

2018-5 2018-01-04 Sprucket COD rör i robot. Drift - Lab Drift - Lab AC Drift Tillbud 1 1 Klar
2018-4 2018-01-02 Skadat kemikalieskåp Drift - Lab Drift - Lab AC Drift Tillbud 1 1 Klar
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Gryaabs riskhanteringsmodell

Syfte
Att beskriva hur Gryaab arbetar med de övergripande riskerna som underlag för företagets arbete med 
intern kontroll.

Omfattning
Analys av verksamhet och dess risker.

Ansvar
VD ansvarar för att beskrivningen hålls uppdaterad.

Övergripande riskanalys för Gryaab AB

Beskrivning
Syftet med den interna kontrollplanen är att på ett överskådligt och tydligt sätt beskriva hur företaget 
säkerställer att bolagets verksamhet sköts på ett ändamålsenligt och från ekonomisk synpunkt 
tillfredsställande sätt och att bolaget har en nödvändig struktur för att identifiera risker samt eliminera eller 
minimera konsekvenserna av identifierade risker.

Styrande för Gryaabs verksamhet är huvudsakligen:
Lagar och regler

Rikt- och gränsvärden från Gryaabs miljötillstånd

Ägardirektiv: ägarnas definition av företagets uppdrag och syfte

Styrelsens inriktningsdokument: utifrån ägardirektivet satta inriktningar för innevarande år samt 

inriktning för framtiden
Bolagsordning.

Inom följande områden görs löpande riskanalyser / riskvärdering för att identifiera risker som kan medföra 
att företaget förhindras uppfylla uppdraget som det definieras av de styrande dokumenten.
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Strategiska risker  - förändringar i förutsättningar för företagets verksamhet som kan medföra risker att inte 
klara uppdraget på lång sikt, 5 till 100 år.
Rutin: Strategiska risker Se länk: 

Verksamhetsrisker  - förändringar i förutsättningar för företagets verksamhet som kan medföra risker att 
inte klara uppdraget på kort sikt, 0 till 5 år.
Rutin: Verksamhetsrisker Se länk: 

Operativa risker  – risker som kan medföra utebliven eller reducerad kapacitet i den operativa 
verksamheten eller som kan ge andra oönskade konsekvenser av den operativa verksamheten.
Rutin: Operativa risker Se länk: 

Ekonomiska risker – risker som kan medföra att bolagets ekonomiska rapportering inte sköts på ett 
ändamålsenligt och tillfredsställande sätt.
Rutin: Rutin för ekonomisk riskhantering. Se länk: 

Oegentlighetsrisker – risker för att oegentligheter inom bolaget sker som kan skada brukarnas och 
allmänhetens förtroende till företaget.
Rutin: Kontroll av oegentlighetsrisker. Se länk: 

Tekniska risker – risker för att Gryaabs anläggningar är felaktigt utformade eller drivs på ett felaktigt sätt 
jämfört med bästa tillgängliga kunskap.
Rutin: Riskvärdering tekniska utveckling. Se länk: 

Ovan nämnda risk analyser genomförs för att verksamheten i rimlig grad ska uppnå följande:
Att tillämpliga lagar, föreskrifter och riktlinjer med mera följs

Att den finansiella rapportering och information om verksamheten är tillförlitlig

Att eliminera eller upptäcka allvarliga fel och brister

Att verksamheten drivs ändamålsenligt och kostnadseffektivt

Att verksamheten når de mål ägare och styrelse satt.
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Gryaabs policydokument

Gryaabs policydokument

Gryaabs policydokument är ett samlingsdokument över Gryaabs policyer. Gryaabs policyer ska ses över 
regelbundet av antingen styrelse eller vd. Gryaabs policydokument reglerar om det är styrelse eller vd 
som fastställer en policy och med vilket tidsintervall de ska revideras. Det angivna tidsintervallet utgör 
en lägstanivå. Om det finns skäl att revidera en policy tidigare än angiven tidsangivelse bör det ske. 

Av dokumentet "Tidsplan för fastställande av policyer" (R:\Ekonomi-administration\3. 
Arkiv\A\A13\Övrigt\2019) framgår när en policy senast fastställdes av styrelse eller vd och en tidsplan 
för när policyn ska revideras nästa gång. Dokumentet behöver inte fastställas av styrelse utan utgör ett 
arbetsdokument. Stab ansvarar för att dokumentet uppdateras löpande. Stab ansvarar även för att 
länkarna till policyerna i detta dokument uppdateras när en policy har reviderats.  

Dokument som fastställs av styrelse Tidsintervall för revidering 
  Gryaabs policydokument   Minst en gång per mandatperiod 

Policy för avledning av avloppsvatten till Ryaverket Minst en gång per mandatperiod 
Arbetsmiljöpolicy Minst en gång per mandatperiod 
Medarbetarpolicy Minst en gång per mandatperiod 
Lönepolicy Minst en gång per mandatperiod 
Policy för anslutning av abonnenter till avloppssystem i Gryaabs delägarkommuner Minst en gång per mandatperiod 
Finansiella anvisningar Årligen på det konstituerande styrelsemötet 
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Gryaabs kommunikationspolicy Minst en gång per mandatperiod 
Miljöpolicy för Gryaab Minst en gång per mandatperiod 
IT-policy för Gryaab Minst en gång per mandatperiod 
Styrelsens inriktningsdokument för Gryaab Årligen i samband med policydagarna/fastställs på styrelsemötet i juni 
Inköpspolicy Minst en gång per mandatperiod 
Säkerhetspolicy Minst en gång per mandatperiod 
Sevesopolicy Minst en gång per mandatperiod 
Klimatstrategi Minst en gång per mandatperiod 
Kvalitetspolicy Minst en gång per mandatperiod 
Policy för elinköp för Gryaab Minst en gång per mandatperiod 
Dokument som fastställs av vd Tidsintervall för revidering 
Gryaabs alkohol- och drogpolicy Minst vartannat år
Uppförandekod  Minst vartannat år
Policy och riktlinjer för resor i tjänsten Minst vartannat år

Fastställt av Gryaabs Styrelse 2019-11-29 



 
Dokumentnamn Fastställda av styrelsen:  

 
Föreslagen tidpunkt för ny 
revidering 

Gryaabs policydokument      2016-10-28 November 2019  

Policy för avledning av avloppsvatten till Ryaverket  2017-06-16 September 2020 

Arbetsmiljöpolicy 2016-04-22 April 2020 

Medarbetarpolicy 2015-11-27 Februari 2020 

Lönepolicy 2017-04-21 September 2020 

Policy för anslutning av abonnenter till avloppssystem i 

Gryaabs delägarkommuner 

2016-11-25 Juni 2020 

Finansiella anvisningar 2019-03-13 Mars 2020 

Gryaabs kommunikationspolicy 2015-09-25 Februari 2020 

Miljöpolicy för Gryaab 2016-10-28 Oktober 2020  

IT-policy för Gryaab 2017-09-22 April 2020  

Styrelsens inriktningsdokument för Gryaab  2019-06-16 Juni 2020  

Inköpspolicy 2018-10-25 November 2020  

Säkerhetspolicy 2016-11-25 November 2019 

Sevesopolicy 2015-09-25 November 2019  

Klimatstrategi           2017-04-21 Juni 2020  

Kvalitetspolicy 2015-06-12 Oktober 2020  

Policy för elinköp för Gryaab 2017-10-27 Juni 2020  

Dokumentnamn Fastställda av vd: 
 

Förslagen tidpunkt för ny 
revidering 

Gryaabs alkohol- och drogpolicy     2016-03-04 Vårterminen 2020  

Uppförandekod      2017-05-31 Vårterminen 2020  

Policy och riktlinjer för resor i tjänsten     2019-03-26 Vårterminen 2020  
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Sevesopolicy

Sevesopolicy - policy för förebyggande av risker för allvarliga kemikalieolyckor

Verksamheten inom Gryaab AB ska präglas av målsättningen att skydda människor, miljö och egendom i och omkring anläggningarna som 
ägs eller brukas av företaget, från alla slags risker som hör samman med Gryaabs verksamhet.

Säkra miljö- och driftsförhållanden är en förutsättning för effektiv behandling och för skapande och bevarande av goodwill. 
Säkerhets/skyddsfrågor ska därför vara av största betydelse vid all planering av anläggningar, utrustning, drifts- och underhållsrutiner samt i 
produktions- och underhållsarbetet.

Företagsledningen känner sitt ansvar för miljö- och säkerhetsfrågorna och arbetar för säkra anläggningar och arbetsrutiner med hjälp av 
kompetenta operatörer och arbetsledare. Varje anställd har samtidigt ett personligt ansvar för sin egen och andras säkerhet. Detta ansvar 
uppfylls genom att var och en visar gott omdöme, följer vedertagna arbetsrutiner och använder utrustningen på ett riktigt sätt.

Gryaab ska därför tillse:

att alla berörda genom utbildning och information är väl införstådd med potentiella risker och hur man på bästa sätt undviker dem

att alla olyckor, tillbud och riskfyllda förhållanden rapporteras och att lämpliga åtgärder genomförs

att berörd personal känner till dokumentet ”Internplan för räddningsinsats" (se länk nedan) och vet vad vederbörande skall göra i händelse 

av larm

att Gryaabs medarbetare håller sig informerade om gällande lagstiftning inom dessa områden

att Gryaabs medarbetare genom att följa interna tillämpningsregler och arbetsinstruktioner efter bästa förmåga följer lagstadgade 

bestämmelser
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att ansvarsfördelningen vad gäller skydds- och säkerhetsfrågor är klar och dokumenterad

att de villkor för driften följs, som ställts upp av länsstyrelsen och av andra myndigheter, samt att tillåtna utsläpp inte överskrids

att Gryaabs samtliga anställda, allmänheten och myndigheter ges en öppen och konstruktiv information i skydds- och säkerhetsfrågor

Internplan för räddningsinsats.pdfInternplan för räddningsinsats.pdf

Fastställt av Gryaabs styrelse den 29 november 2019.
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      Policy Gryaab
 Webbpublicerat

          Säkerhetspolicy - Beskrivning
            B72001454 Version: 3
            Under utarbetande, skall gälla 2019-11-29 tom 2023-11-29

            

Handläggare: Doug J Lumley
Kristina Augustsson

Fastställare: Karin van der Salm

Säkerhetspolicy

Enligt beslut i Gryaabs styrelse 2019-11-29 ansluter sig Gryaab till Göteborg Stads Säkerhetspolicy.

Göteborg Stads säkerhetspolicy, se bilaga 1 i bifogat dokument.

 Säkerhetspolicy Göteborgs stad. Antagen 2013-08-05 SOP.pdfSäkerhetspolicy Göteborgs stad. Antagen 2013-08-05 SOP.pdf
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Projekt och planering 

Jan Mattsson 

   

 

Lägesrapport – Nytt miljötillstånd 

Styrelsemötet 2019-11-29 

 

Projektläget 

Sedan redovisningen i maj har det inte kommit något officiellt ställningstagande från 

Länsstyrelsen eller Miljöprövningsdelegationen. Det har varit några underhandskontakter med 

handläggaren och samtidigt har Gryaab börjat arbetet med att formera den organisation som 

behövs för att genomföra utredningsvillkoret om Gryaab efter 2030. 

 

Länsstyrelsen uppfattning i sitt ställningstagande (2019-02-21) var att ansökan kunde 

tillstyrkas förutsatt att villkoren för utsläpp av kväve, fosfor och organiska ämnen (BOD) 

skärps. I vårt svar motsatte Gryaab sig skärpta haltvillkor och att tillståndet tidsbegränsas. 

Gryaab föreslog istället ett utökat utredningsvillkor (U0) där dimensionering för framtida 

belastning, skärpta utsläppsvillkor och läkemedelsrening hanteras. Utredningen ska redovisas 

2025 och i redovisningen ska ingå en programhandling som utgör underlag för 

ställningstagande och investeringar för ett framtida Ryaverk.  

 

Hur arbetet med utredningsvillkoret om Gryaab efter 2030 påbörjats redovisades vid 

styrelsemötet 24 oktober och som en särskild punkt på detta möte. 

Länsstyrelsen 

I detta avsnitt informeras om vad som framkommit i kontakterna med länsstyrelsens 

handläggare.  

 

Efter att Gryaab lämnade sitt svar har Länsstyrelsens handläggare arbetat fram ett förslag till 

beslut i Miljöprövningsdelegationen. Den 20 november ska det finnas ett utkast till 

beslutsförslag för ställningstagande i Miljöprövningsdelegationen. När förslaget är färdigt tar 

Miljöprövningsdelegationen över handläggningen och skriver det slutliga beslutet. Sökanden, i 

detta fallet Gryaab, får normalt inte tillgång till handläggarens beslutsförslag. Det kommer 

troligen inte något beslut före årsskiftet mer sannolikt är att det blir i början av nästa år. De 

frågor som diskuterats med handläggaren vid underhandskontakterna har varit: 

 

- Tillståndets omfattning. Länsstyrelsen är orolig för att den begränsning som Gryaab 

föreslagit med antal anslutna fysiska personer ger fritt spelrum för anslutning av 

industri i en sådan omfattning att det riskerar försämrat reningsresultat med ökade 

utsläpp som följd. Vid samtalen har handläggaren sagt sig förstå Gryaabs inställning 

men det framgår ändå att länsstyrelsen inte är helt bekväma med Gryaabs förslag till 

begränsning av tillståndets omfattning. 
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- Länsstyrelsen anser att Gryaabs förslag till utsläppsvillkor är väldigt generösa. 

Länsstyrelsen är därför angelägen om att förutom en begränsning av hur många 

personer som får vara anslutna, tidsbegränsa tillståndet. Även Naturvårdsverket ansåg 

att det borde tidsbegränsas, Länsstyrelsen har föreslagit 10 år och Naturvårdsverket 12 

år. Gryaabs inställning är att det bör räcka med den begränsning som uppstår i och 

med att antalet fysiska personer är begränsat samt utredningsvillkoret som ska 

redovisas inom 5 år. 

 

- Länsstyrelsen är försiktigt positiva till Gryaabs förslag om ett utredningsvillkor. 

 

- Om en utbyggnad blir aktuell under perioden fram till 2030 kan det eventuellt hanteras 

inom det tillstånd som nu kommer att medges. Miljöprövningsdelegationen kan 

komma att ta ställning i denna fråga. 

 

- Anslutning av nya kommuner. Länsstyrelsen tycker att det inte framkommer 

tillräckligt tydligt av ansökan. I kompletteringsbegäran tog Länsstyrelsen upp frågan 

om anslutningen av Bollebygd samt anslutning av mindre reningsverk i nuvarande 

ägarkommuner. Gryaabs svar då var att om och när det blir aktuellt med en anslutning 

av dessa reningsverk kommer de endast innebära ett marginellt påslag. Gryaab 

kommer löpande att informera tillsynsmyndigheten om anslutningen av mindre 

reningsverk från ägarkommunerna. I utredningsvillkoret (U0) kommer nya kommuner 

ingå som en del av den framtida belastningen.  

 

I beslutet kan vi förvänta oss att Miljöprövningsdelegationen för ett resonemang om 

hur de ser på frågan om hur många anslutna som kan tillåtas och eventuellt kan de 

också ha synpunkter på Gryaabs roll i regionen. 

 

Tidplan  

Miljöprövningsdelegationens beslut kommer troligen inte innan januari 2020.  

 

Ett avgörande om ett eventuellt överklagande måste fattas inom 3 veckor från att beslutet 

meddelats. Det är möjligt att i ett första skede lämna in ett överklagande där Gryaab meddelar 

att beslutet överklagas och att vi återkommer med skälen till att vi överklagar. Skälen för 

överklagan kan sedan lämnas in några (4–6) veckor senare. 

 

Överklagan hanteras av Mark och Miljödomstolen i Vänersborg. 
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Karl-Emil Videbris   

Månadsrapport september 2019   

 Reningsresultat                    
 

 

Hydraulisk belastning 

Tillrinningen under månaden har som medel varit 4,8 m3/s vilket motsvarar en total volym på 12,5 miljoner m3. 
Av detta har 0,66 miljoner m3 genomgått direktfällning och mekanisk rening medan 0,03 miljoner m3 har enbart 
behandlats mekaniskt.   

Kemiska och biologiska processer 

Reningsresultaten i förhållande till gällande utsläppsvillkor framgår av tabellen. Medelvärdena för kväve, BOD 
och fosfor var under månaden lägre än alla gräns- och riktvärden.  

Slamhantering och biogas 

Totalt producerades 4 513 ton slam under månaden. Av dessa blev ett parti godkänt som Revaq medan övriga 
partier blev underkända. Under månaden har fackling av biogas uppgått till 29 400 Nm3.  

Övriga händelser 

En inloppspump är ur drift på grund av omfattande servicearbeten och ska tas i drift under hösten. 
AS linje 3 har varit ur drift för service från 2 september och var åter i drift den 3 oktober. 

Bilagor 

1. Vatten - analysresultat samt massbalanser av tungmetaller och näringsämnen 
2. Slam - analysresultat av tungmetaller och näringsämnen samt organiska miljöanalyser* 
3. Vatten - diagram över analysresultat och flöde 
 
*Vid analys av PAH 6 i organiska miljöanalyser, kvartalsprov, har labbet ändrat i uppdelningen av analyserade 
parametrar. Nu ingår även benso(J)fluoranten i summeringen av PAH 6. Tidigare var det bara 
benso(b+k)fluoranten   

  Villkor i utgående vatten 
Fosfor, mg/l  
Gränsvärde för året 0,4 
Riktvärde för året 0,3 
Mars-maj, riktvärde 0,3  
Juni-augusti, riktvärde 0,3 
Kväve, mg/l  
Riktvärde för året 10 
BOD7, mg/l 
Gränsvärde för året 10 

Resultat Medelvärde mg/l 

  Fosfor Kväve BOD7 

September 0,27 8,0 7,6 

Året 0,25 6,8 8,1 

Mars-maj 0,27 7,2 9,6 

Juni-aug 0,18 4,6 6,3 
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Bilaga 1 
 
Vatten - analysresultat samt massbalanser av tungmetaller och 
näringsämnen, månadsresultat 
 
Flöden (dygnsmedelflöden) 
 

Inkommande vatten 1 Kemiskt/biologiskt behandlat 2 Förbilett vatten 3 
medelflöde max min medelflöde max min medelflöde max min 

m3/s m3/s m3/s m3/s m3/s m3/s m3/s m3/s m3/s 
4,83 9,66 2,53 4,57 7,05 2,53 0,26 2,61 0,00 

  
 
Koncentrationer i vatten 
 
  Inkommande vatten 1 Utgående vatten 4 

  medel max min medel max min 
Totalfosfor mg/l 3,3 4,4 2,9 0,27 0,36 0,18 
CODCr mg/l 326 470 260 38 41 35 
BOD7 mg/l 170 220 140 7,6 9,0 6,0 
Totalkväve mg/l 26 34 21 8,0 9,1 5,7 
Ammoniumkväve mg/l 18 25 15 5,8 6,7 3,2 
TOC 5 mg/l 47 47 47 9,3 9,3 9,3 
        
Kvicksilver* ug/l 0,07 0,10 0,05 0,009 0,010 0,006 
Kadmium* ug/l 0,12 0,22 0,08 0,007 0,009 0,006 
Bly* ug/l 3,0 5,6 1,5 0,12 0,15 0,10 
Koppar* ug/l 50 65 34 7,0 8,4 5,8 
Krom* ug/l 2,6 4,2 1,5 0,30 0,40 0,20 
Nickel* ug/l 3,1 4,1 2,7 2,3 2,4 2,1 
Zink* ug/l 82 140 64 8,3 11 7 
*Månadsmedelvärdena för metaller är inte flödesviktat 
 
Massflöden i vatten  
 
  Inkommande Utgående Procentuell 
  avloppsvatten 1  vatten 4 avskiljning 

    % 
Fosfor ton 41 3,4 91,8 
CODCr ton 4087 481 88,2 
BOD7 ton 2134 95 95,5 
Totalkväve ton 322 101 68,8 
Ammoniumkväve ton 224 72 67,8 
     
Kvicksilver kg 0,88 0,11 87,4 
Kadmium kg 1,4 0,09 93,6 
Bly kg 39 1,5 96,1 
Koppar kg 616 86 85,9 
Krom kg 35 3,9 88,8 
Nickel kg 39 28 27,8 
Zink kg 1024 105 89,7 

 
 

                                                           
1 Obehandlat avloppsvatten 
2 Avloppsvatten som genomgått ordinarie behandlingsprocess 
3 Endast mekaniskt renat samt kemiskt renat genom direktfällning 
4 Samlat utgående vatten där både det vatten som genomgått ordinarie behandling samt förbilett vatten ingår 
5 TOC analyseras på ett veckoprov under månaden, normalt den första hela veckan i månaden, av ackrediterat labb 
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      Bilaga 2 
 
Slam - Analysresultat av tungmetaller och näringsämnen, organiska 
miljöanalyser samt metaller 
 
Tungmetaller och näringsämnen, veckoprover 6 
 

Vecka Gränsvärde enligt 
SFS 1998:944 

(mg/kg TS) 1936 1937 1938 1939 

 

Bly 100 23 25 29 29  
Kadmium 2 0,77 0,86 0,93 1,1  
Koppar 600 410 390 420 480  
Krom 100 24 25 28 32  
Nickel 50 16 18 17 20  
Zink 800 650 690 640 850  
Kvicksilver 2,5 0,29 0,4 0,29 0,38  
Silver  - 1,5 1,9 1,3 1,5  
Vismut - 4,2 4,5 5,3 4,9  
       
Torrsubstans (%)  25,9 28,1 26,8 27,2  
Kväve (g/kg)  50 50 48 48  
Ammonium-N (g/kg)  14 12 13 14  
Fosfor tot (g/kg)  28 28 27 34  
Total mängd (ton)  1189 1066 1217 1037  

 
Organiska miljöanalyser, kvartalsprov 
 

 

Riktvärde enligt NV 
Rapport 4418 

(mg/kg TS) 

Kvartal 1 Kvartal 2 Kvartal 3 Kvartal 4 

Nonylfenol 50 11 12   
PCB Summa 7 st 0,4 0,018 0,023   
PAH Summa 6 st* 3,0 1,3565 0,8917   
LAS (linjära 
alkylsulfonater) 

- 490 600   

 
* benso(a)pyren, benso(b + J+ k)fluoranten, benso(ghi)perylen, fluoranten, Indeno(1,2,3-cd)pyren 
 
Från och med 2019: Vid analys av PAH 6 i organiska miljöanalyser, kvartalsprov, har labbet ändrat i uppdelningen av 
analyserade parametrar. Nu ingår även benso(J)fluoranten i summeringen av PAH 6. Tidigare var det bara 
benso(b+k)fluoranten 

                                                           
6 Analyserna är utförda på samlingsprov från en vecka och är utförda vid ackrediterat laboratorium 



Diagram, vattenanalyser, flöden och reningseffekt Bilaga 3
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Fredrik Davidsson, Liza Wellsjö, 

Cecilia Press, Emilie Grubbström 

   

 

Rapport från Uppströmsenheten 
  

Information om händelser från 2019-09-01 till 2019-11-01 

  

Tillståndsprocesser enligt Miljöbalken 

Santa Maria har bjudit in Gryaab till samråd då verksamheten behöver söka nytt tillstånd på grund av 

att Risentas produktion i Rotebro ska flyttas i Santa Marias lokaler i Mölndal. Det var nyligen som 

Santa Maria ansökte om nytt tillstånd för miljöfarlig verksamhet, de har enbart haft nuvarande tillstånd 

i ca 5 månader. 

 

Estrella har haft samråd inför kommande tillståndsprocess där vi har deltagit. Bolaget ämnar ansöka 

om nästan fördubblad produktionsmängd. Vi har flaggat för att vi i tillståndsprocessen kommer att 

kräva en ordentlig skärpning av utsläpp av fett från anläggningen med anledning fettproblematik i 

såväl Kretslopp och vattens och Gryaabs anläggningar. Vi har även tagit upp att det kan komma krav 

på rening av organiskt material, detta med anledning av vi ser att det med all sannolikhet kommer att 

komma begränsningar i tillförsel av organiskt material till Ryaverket i Gryaabs nya tillstånd. 

 

Utsläpp 

Under perioden har vi varit ute på två larm om olje/kolvätelukt i avloppsledningsnätet. Svenska 

Kraftnät i Arendal har känt skarp lukt av lösningsmedel i avloppsnätet. Vi har gjort en insats för att 

försöka hitta varifrån lukten kommer utan att lyckas. En teori har varit att det har funnits någon 

koppling i det lokala spillvattennätet till det närliggande raffinaderiet. Vi har släppt frågan då det inte 

har kunnat konstateras någon kolvätelukt i kommunens spillvattenledning eller i de insamlade 

proverna i Tankgatans provtagningsstation. 

 

Kretslopp och vatten har känt oljelukt intill spillvattenborrhålet i Angeredstunneln dit flera stora 

verksamheter bland annat Estrella och logistikföretaget Frode Laursen avleds. Vi har varit ute och 

luktat vid borrhålet och kunde vid det tillfället inte känna någon tydlig lukt. Inte heller i brunnarna 

närmare Estrella har det kunnat konstateras någon oljelukt. De stora verksamheterna som är anslutna 

på avloppsledningen har kontaktats utan att det har resulterat i att man har hittat något utsläpp. KV 

kommer att höra av sig om lukten återkommer. 

 

Övrigt 

Säve Flygplats har upprättat ett uppdaterat förslag till kontrollprogram för kontroll av vattnet från 

Sjöfartsverkets nybyggda hangar för SAR-helikoptrar som vi har accepterat. 

 

Liseberg avser att bygga en ny vattenpark. Diskussion har pågått mellan Gryaab, miljöförvaltningen 

och Liseberg gällande lämpligheten att avleda poolvatten till Ryaverket. Efter indikation från 

Länsstyrelsen att avledning till Mölndalsån troligen skulle medföra en anmälan om vattenverksamhet, 

vilket troligen skulle försena det planerade projektet väsentligt, har Gryaab accepterat att 
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backspolningsvatten från recirkulerat poolvatten kan avledas till Ryaverket. Detta förutsatt att det ej 

uppvisar toxiska nivåer pga. eventuellt uppkoncentration av halogenerade ämnen. Gryaab har i 

dialogen påtalat att poolvatten inte bör ledas till Ryaverket och att denna lösning inte ska ses som 

vägvisande vid avledning av poolvatten från andra verksamheter i regionen. I diskussionerna har det 

framkommit olika aspekter som påverkar aktörernas inställning till möjligheten att avleda detta, 

förhållandevis rena, vattnet till Mölndalsån istället för till Gryaab. De höga kvalitetskrav som ställs av 

miljöförvaltningen och länsstyrelsens fokus på att undvika översvämningsrisk i Mölndalsån, liksom att 

Liseberg i tidigt skede uppfattat att Kretslopp och vatten utlovat avledning av vattnet till 

spillvattennätet har sammantaget påverkat ärendets utgång till fördel för avledning till spillvattennätet. 

Gryaab har i detta sammanhang påtalat vikten av att alla parter gör en miljöbedömning baserat på total 

belastning på våra recipienter. 

 

Gryaab har haft dialog med Göteborgs spårvägar gällande dels spillvatten innehållande 

klottersaneringsmedel samt verksamhetens golvskurvatten. Verksamheten har ett behov av användning 

av ett klottersaneringsmedel som inte är lättnedbrytbart och uppsamling är tyvärr inte praktiskt möjligt 

av denna delström. Gryaab har accepterat avledning under en övergångsperiod förutsatt att årlig 

rapportering av möjligheter till substitution sker.     

 

Gryaab har ställt krav på provtagning och analys på utgående vatten från verksamhet i Mölndal som 

utför tvätt av golfbollar. Out of Bounds avser att tvätta ca 1 miljon golfbollar per år och. I processen 

används bland annat väteperoxid för blekning av golfbollarna.   

 

Gryaab har haft synpunkter på Västlänkens underlag inför revision av kontrollprogram, 

kontrollprogrammet kommer nu att omfatta skyddsåtgärder för användning av kemiska 

injekteringsmedel. Gryaab har också framfört vikten av att få tillgång till analysdata samt snabb 

rapportering av halter och mängder i samband med överskridanden.  

 

Vi har besökt Bodycote Ytbehandling AB, Västra Frölunda, för en genomgång av process och 

reningsanläggning. Ingenting att anmärka på. 

 

Vi har även besökt Ingemar Johansson i Sverige AB. Då deras charkuteriverksamhet i och med 

Miljöprövningsförordningen har blivit tillståndspliktig ska de nu söka tillstånd. Vi var där för att 

samråda om provtagning och karakterisering av processavloppsvattnet. Ansökan ska lämnas in vid 

årsskiftet. 

 

En provtagningskampanj på kryssningsfartyg har påbörjats. För att öka kunskapen om innehållet i 

kryssningsfartygens sanitärvatten har vi planerat att ta prov från 3-4 fartyg när de lägger till i 

Göteborg. Det är dock inte alla fartyg som tömmer sina tankar när de ligger i hamn (många tömmer 

fortfarande ute till havs), därför hann vi endast ta ett prov innan säsongen var slut. Vår plan är att ta 

resterande prover när säsongen börjar igen till våren. Analyserna på det första provet visade att detta 

vatten inte nämnvärt skiljer sig från hushållsspillvatten. 

 

Vi har haft ett möte med våra kontaktpersoner i ägarkommunerna för att berätta om hur vi arbetar 

samt diskutera frågor kring uppströmsarbete ute i kommunerna. Det var ett bra möte och trevligt att få 

tillfälle att träffa våra kontaktpersoner. 

 

Vi har träffat kollegorna som arbetar med uppströmsfrågor på Stockholm Vatten och Avfall, 

Käppalaförbundet och VA syd på det återkommande storstadsmötet för att utbyta erfarenheter och 

stämma av frågor där vi har samarbeten. 



 2019-11-21 1(7) 

 

 

 

 

Gryaab AB 

Kommunikationsansvarig 

Ellinor Günther 

   

 

 

 

 

 

 

Omvärldsbevakning 191001-191031 

Datum Medie och titel Innehåll 

191001  

Övrigt 

Cirkulation  

 

Sundsvall ändrar formen 

på VA-taxan  

Kommunfullmäktige i Sundsvall har beslutat att anta en ny 

grund för beräkning av taxan för allmänna vatten- och 

avloppstjänster, VA-taxan. 

– Den nya grunden ger en rättvisare fördelning av avgifter 

mellan olika fastighetstyper. Det blir också möjligt att 

påverka sina avgifter i större utsträckning, säger Helge 

Sjödin, styrelseordförande i MittSverige Vatten & Avfall 

och Sundsvall Vatten AB, i ett pressmeddelande.  

Ny årsavgift efter beslutad taxehöjning och ny grund för 

taxan blir 7 682 kronor för normalvillan. För ett 

flerfamiljshus med 15 lägenheter sänks avgiften istället med 

175 kronor i månaden vilket ger en årsavgift på 73 096 

kronor. I den nya taxan kommer kostnaden för dagvatten att 

läggas på taxans fasta avgiftsdel. Till skillnad från idag då 

den ligger på taxans rörliga del. En hållbar och förenklad 

taxa som är skälig och rättvis är grundtanken. Intäkterna 

ökar inte, däremot ökar kundernas möjlighet att vara med 

och påverka miljön. 

191002 

Ryaverket 

Arbetsmarknadsnytt  

 

Krönika: Vem lagar 

vattenläckan när ingen 

vet hur  

Studiebesöket på avloppsreningsverket under grundskole-

tiden gav krönikören Agnes Arpi ett bestående intryck. Men 

vilka jobb kommer att överleva i framtiden, när AI gör 

människor obsoleta, undrar hon, och är tacksam för alla 

dem som gör jobb som hon inte kan. 

Jag misstänker att mina lärare inte trodde att det skulle göra 

ett bestående intryck, men om det är något studiebesök som 

jag minns från grundskolan så är det besöket på Ryaverket, 

ett avloppsreningsverk på Hisingen i Göteborg. Jag minns 

det i detalj. Det var djupt fascinerande och ganska äckligt 

att plötsligt få upp ögonen för hur saker och ting hänger 

ihop, osynligt under marken. Ett system som vi tar för 

självklart. Vi fick gå i samlad trupp på ett galler högt över 

den flod som spolats ner av göteborgarna. Det dånade högt, 

man ryste. En liten utställning visade upp udda saker som 

fångats upp i filtren: barbiedockor, pengar, tandborstar. 

Mest av allt minns jag den engagerade människa som 

guidade oss. Hon visade oss slambassängerna, jord- och 

gödseltillverkningen och med glöd inskärptes att man 

absolut inte ska spola ner tops. Det har jag inte gjort sedan 



 2019-11-21 2(7) 

 

 

 

 

dess. Häromdagen slutade vattnet att rinna ur kranen. 

Toaletten gick inte längre att spola. Kommunens 

driftcentral sade att det var en stor vattenläcka ute på 

gatan. Ett hål öppnades i marken, läckan lagades efter några 

timmar. Plötsligt blev det lite mer brådskande att inte längre 

skjuta ”om krisen kommer-överlevnadspaketet” framför sig. 

Jag är så glad att det finns människor som kan riva upp 

asfalten och täppa till läckande rör. Som löser propparna. 

Som tar hand om det vi spolar ner. Den positiva mänskliga 

faktorn i ett sårbart system som vi förlitar oss på nästan 

hela tiden. 

191006 

Slam 

Blekinge läns tidning, 

SVT Nyheter Blekinge 

 

Anläggning för 300 

miljoner kan byggas  

Ett dotterföretag till miljöföretaget Ragn-Sells vill bygga en 

återvinningsanläggning i Sölvesborg, det rapporterar 

Sydöstran om. Om anläggningen byggs kommer den kosta 

300 miljoner kronor och kan skapa ett 20-tal jobb i 

kommunen. Anläggningen ska återvinna slam till järn, 

aluminium och framför allt fosfor. Målet med dessa 

anläggningar är att inte slösa den stora mängd fosfor som 

finns kvar efter man förbränt avloppsslam. 

- Vi kommer att hantera aska som vi utvinner järn, 

aluminium och fosfor ur. Den fosforprodukt vi tillverkar 

blir marknadens renaste trots att den är återvunnen. Askan 

framställs idag i framför allt Danmark och Tyskland det är 

därför det blir aktuellt med import till dess att förbränning 

av slam har utvecklats i Sverige, säger Jan Svärd. 

191006 

Biogas 

Borås tidning  

 

Stora mängder biogas 

eldas upp helt i onödan 

Omfattande tekniska problem med rötningen av 

avloppsslam har gjort att stora volymer biogas eldas upp till 

ingen nytta på Sobacken. Problemen har lett till att Borås 

Energi och Miljö tvingats blanda in naturgas i 

fordonsgasen. Den här statistiken i Borås avviker kraftigt 

från produktionsanläggningarna på andra håll i Västsverige. 

Där har den förnybara biogasen från avloppsslam och 

matavfall stigit till cirka 90 procent. Motsvarande siffra i 

Borås i fjol var bara 74 procent. Problemen på Sobacken 

började i samband med att det nya reningsverket och 

rötningskammaren intill kopplades på under sommaren 

2018, berättar kommunikationschef Jonas Holmberg. 

- Ja, det hela har varit oväntat. Vi trodde först att det 

handlade om intrimningsproblem, men det visade sig 

handla om att vi inte har tillräckligt stor kapacitet för att 

uppgradera rågasen till fordonsgas. Vi hade ju tidigare en 

sådan anläggning på Gässlösa som lades ned. Därmed blir 

halterna av svavelväte för höga, och rågasen från slammet i 

det nya verket duger inte för att uppgraderas fortsätter han. 

Vi satsar nu istället på att i höst installera en dosering av 

järnklorid för att få bukt med svavelvätena. Därefter kan vi 

sälja gasen vidare. 
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191010 

Övrigt 

Dagens Samhälle  

 

Debatt: Ökade 

investeringsbehov måste 

hanteras av politiken  

Prisskillnaden på vatten i kranen kan vara så mycket som 

300 procent mellan kommuner. Om prisgapet inte ska öka 

krävs nu en politisk diskussion och en modernare 

vattentjänstlag, skriver Pär Dalhielm vd på Svenskt Vatten. 

Taxorna behöver i snitt fördubblas på 20 års sikt. Motsvarar 

då taxornas utveckling de behov som framtiden visar? Det 

korta svaret är nej. Jämfört med förra året är det något fler 

som höjer sin taxa, men trendbrottet är svagt. En tredjedel 

av Sveriges kommuner har lämnat taxan oförändrad, några 

har till och med sänkt den. Är inte detta bra? Nej, utan 

finansiella muskler klarar ingen kommun att leverera 

hållbara vattentjänster över tid. Nyinvesteringar, liksom 

förnyelse av äldre anläggningar, släpar efter. 

Klimatförändringarna ställer nya krav, föroreningar i form 

av kemikalier, läkemedelsrester och mikroplaster ska tas 

om hand. Från Svenskt Vattens sida konstaterar vi att 

ökningstakten av taxan är skrämmande låg. Vi noterar att 

många kommuner saknar kapacitet att genomföra 

nödvändiga investeringar. Det är särskilt tydligt för mindre 

VA-organisationer. Landets VA-organisationer både kan 

och vill ta ansvar för framtidens vattentjänster och 

byggandet av ett hållbart samhälle. Men det kräver en 

modernare vattentjänstlag, med starkare incitament för 

samgående och samverkan mellan kommunernas VA-

organisationer. Med dagens lagstiftning ges inga 

förutsättningar till gemensam kassa eller prioritering för 

investeringar och förnyelse. Vidare är incitamenten 

gällande innovation och utveckling svaga då både 

lagstiftning och organisering tar sikte på att förvalta snarare 

än att utveckla. Det är inte hållbart. 

191011 

Läkemedel  

Alltinget  

 

Debatt: Reningsverk kan 

aldrig bli en lösning  

Att bara införa avancerad rening för reningsverken kring 

Östersjön räcker inte. Vi måste också receptbelägga alla 

miljöskadliga läkemedel. Det skriver Pär Dalhielm, vd på 

Svenskt Vatten.  

EU:s avloppsdirektiv är under översyn och vi anser att det 

ska bli möjligt att ställa krav på avancerad rening för de 

allra största reningsverken som släpper ut läkemedel till 

känsliga hav och vatten, exempelvis Östersjön. Vi ser gärna 

att fler än vi trycker på EU, främst regeringen och staten.  

Allra viktigast är att miljöskadliga läkemedel och andra 

kemikalier inte hamnar i avloppet. Det går inte att rena alla 

sådana ämnen, inte ens med avancerad teknik. OECD ger 

samma råd och skriver i sin policyrapport att rening i 

reningsverk aldrig kan bli en lösning, bara ett komplement 

till åtgärder vid källan. Svenskt Vatten vill till exempel att 

miljöskadliga läkemedel alltid ska vara receptbelagda, och 

att det miljöbästa läkemedlet som ger likvärdig medicinsk 
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effekt väljs när läkemedel skrivs ut eller handlas upp. 

Eftersom tekniken att rena från läkemedelsrester är ny 

saknas det erfarenheter av att handla upp den offentligt, 

vilket lagen föreskriver ska ske. Offentliga upphandlingar 

måste vara välgjorda om den dyra tekniken ska fungera som 

vi vill. Svenskt Vatten leder därför en beställargrupp med 

finansiellt stöd från Naturvårdsverket för att samla personer 

med kunskaper och underlätta arbetet. I gruppen möts 

medlemmar, forskare och myndigheter. 

191011 

Gryaab 

Twitter  

En förälder twittrar att hens barn varit på studiebesök på 

Gryaab vilket inneburit att bajsåldern har återinförts där 

hemma.  

191016 

Uppströms 

Alingsås Kuriren  

 

Våtservetter och 

hushållspapper bovar  

Bajs, kiss, toapapper. Där har du en trojka som får grönt 

ljus vid nedspolning. Men eftersom det är en hel del annat 

(o)gott och blandat som dyker upp på Nolhaga 

avloppsreningsverk känner sig nu kommunen nödig att 

informera om toalettvett. 

- Målet med den här kampanjen är att få alingsåsarna mer 

medvetna om vad som ska spolas ner och vad som ska 

lämnas någon annanstans, som i papperskorgen, på 

sopstationen och på apoteket, säger Torvald Krantz, 

driftchef på reningsverket , i ett pressmeddelande. 

191016 

Övrigt 

Göteborgs-Posten  

 

Nya badet i Göta älv 

planeras där 

avloppsvatten läcker ut  

Redan för två år sedan testade kretslopp- och vatten i 

Göteborg hur rent det faktiskt var i älven. Enligt rapporten 

skulle det vara tillräckligt rent för ett bad 60- 80 procent av 

tiden under sommaren, och bäst badvatten skulle man finna 

vid Norra Älvstranden. Två år har gått och det rör på sig. 

Enligt Jörgen Hermansson, planeringsledare vid 

stadsledningskontoret, uppskattar man att det ska gå att 

bada upp till 75 procent av tiden en sommar med bra väder. 

– Det handlar om hur vattnet i älven påverkas vid regn och 

de effekterna som blir när regnvatten drar med sig partiklar 

från gator, väg och natur. Därför kommer badet att hålla 

stängt för badgäster vid eller efter regn. Vid kraftiga 

regnoväder sker bräddning av avloppsvatten, ett tillfälligt 

utsläpp av orenat avloppsvatten för att undvika att 

ledningsnät eller reningsverk blir överbelastade. Enligt 

förvaltningen kretslopp och vatten är Sannegården Göta 

älvs största bräddpunkt inom Göteborg. 2017 bräddade den 

mest avloppsvatten i staden: cirka 487 000 kubikmeter 

avloppsvatten. 2020 ska kretslopp och vatten dessutom 

genomföra ett projekt vid Sannegården där man planerar att 

minska utsläpp av avloppsvatten med nära 400 000 

kubikmeter per år. 

191017 

Slam 

Pressmeddelande 

Svenskt Vatten: 

Revaq-certifierade reningsverk återför mer fosfor, kväve 

och mull till kretsloppet än någonsin tidigare. Från år 2017 

till 2018 ökade mängden fosfor, som landets 42 Revaq-verk 
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Stor ökning av fosfor, 

kväve och mull från 

Revaq  

återför till kretsloppet, med 35 procent, enligt Revaqs 

årsrapport.  

- Det är oerhört glädjande att vi kan bidra med så här 

mycket näringsämnen och mull. Det visar att Revaq, ett 

certifieringssystem för hållbar cirkulär ekonomi, spelar en 

viktig roll för att kretsloppet från stad till land ska fungera, 

säger Anders Finnson, miljöexpert på Svenskt Vatten och 

ordförande i Revaqs styrgrupp. 

191017 

Uppströms 

Tranås tidning, Smålands 

tidning  

 

Insändare: Hemmatvätten 

sprider gift  

Du som bilägare kan mildra bilens totala miljöbelastning 

genom att använda mer miljövänliga bränslen, lämna avfall 

som oljor och kemikalier till återvinning, lämna bilen till en 

godkänd bilskrot vid skrotning och tvätta din bil på en 

anläggning som är godkänd för tvätt. Vattnet från biltvätt 

innehåller olja, tungmetaller, asfalt, däckrester samt 

kemikalier från bilvårdsmedel. Enligt branchorganisationen 

Svensk Bensinhandel ger biltvätt utanför godkänd 

anläggning årligen upphov till att uppskattningsvis 1 000 

ton olja och 50 ton tungmetaller sprids i naturen (källa: 

Biltvättrapporten 2016). Visst spelar kanske inte just din 

fordonstvätt så stor roll i det stora hela men om alla 

svenskar skulle resonera på samma sätt hamnar allt detta i 

naturen och i det vatten vi ska dricka och den mat vi ska 

äta. 

191021 

Dagvatten 

Östgöta 

Correspondenten mfl  

 

Svenska forskare varnar 

för kraftigare skyfall  

Svenska forskare har utvecklat en klimatmodell som 

simulerar bildning av enstaka ovädersmoln. En körning 

över Skandinavien visar att skyfallen kommer att bli 

betydligt kraftigare än traditionella modeller har förutspått. 

Därför måste säkerhetsmarginalerna vid stadsplanering 

skärpas, menar forskarna. 

- Det är väldigt tydliga resultat, som är viktiga att ta hänsyn 

till i arbetet med att klimatanpassa våra städer när det gäller 

till exempel avrinning och dagvatten , säger Erik 

Kjellström, professor i meteorologi vid SMHI, till TT. 

Anledningen till att traditionella klimatmodeller har 

underskattat skyfallens omfattning är att de på grund av 

datorkraftbegränsningar har för låg upplösning. 

Beräkningspunkterna ligger på 10-20 kilometers avstånd. I 

den regionala modell som Erik Kjellström och hans 

kollegor har varit med om att utveckla ligger 

beräkningspunkterna på cirka två kilometers avstånd. 

191025 

Slam 

SVT Nyheter 

Västmanland  

 

Avloppsslammet under 

lupp i statlig utredning 

men nya regler kommer 

Giftiga kemikalier och tunga metaller tillsammans med 

viktiga växtnäringsämnen gör lagring och spridning av 

avloppsslam till en omdiskuterad fråga. En statlig utredning 

presenterar inom kort förslag till nytt regelverk – men 

införandet kommer att dröja. 

– I Tyskland till exempel, som kommit långt med detta, 

räknar man med en omställningsperiod på tio, femton år. 
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att dröja  Sannolikt kommer utredningen att konstatera att regelverket 

behöver stramas åt ordentligt samt att samhällsaktörerna, 

som centrala myndigheter behöver ha ett mycket mer aktivt 

och stödjande förhållningssätt till detta, säger Folke K 

Larsson, huvudsekreterare i utredningen. 

191025 

Gryaab 

nämns 

TTELA  

 

Chorell ny ordförande i 

utbildningsnämnden i 

Lilla Edet  

I senaste fullmäktigemötet i Lilla Edet klubbades ett skifte 

igenom på ordförandeposten i utbildningsnämnden. 

Moderaternas Anna Chorell tar nu över som ordförande 

sedan Kamilla Nilsson har valt att kliva av uppdraget.  

Vad är i fokus nu i starten? 

- Det är all-in direkt. Bland annat är behovet av nya 

förskoleplatser stort, samtidigt som det är tuffa utmaningar 

ekonomiskt. Och om vi kan ansluta vårt avlopp till Gryaab 

har vi ännu mer att ta hänsyn till med en utbyggnad av 

Lödöse. 

191026 

Dagvatten 

Jönköpings-Posten mfl  

 

Regnvatten behövs för 

trädgården  

Nu på hösten kommer det ofta kraftiga skyfall eller 

regnoväder. En del av er läsare har säkert fått uppleva hur 

det här vattnet letar sig in i källare och garage. I många fall 

har vi byggt oss till dessa problem. För hade vi inte börjat 

leda ner takvattnet till avloppsvattnet eller ner i 

dagvattenledningar med brunnar lite här och var utan 

istället fortsatt att leda ut vattnet i trädgården så som man 

gjorde förr hade många större vattenflöden kunnat 

undvikas. Vad kan jag som liten husägare med trädgård gör 

för att hålla kvar vattnet i trädgården? Det första och 

enklaste är att leda ut vattnet från stuprören ut i trädgården 

istället för att det vattnet ska rinna ner i någon 

dagvattenledning . Har man en sandig jord är det bara att 

leda ut vattnet några meter från huset. När det regnar 

kommer vattnet att forsa ut över gräsmattan och eventuellt 

blir det lite översvämning några timmar innan vattnet har 

börjat filtreras ner i marken. 

191028 

Slam 

Cirkulation  

 

Frystorkning av slam 

lovande teknik  

Genom en kontrollerad process med frysning, upptining och 

torkning kan Elajo med sin nya Freeze Dry Unit nå upp till 

95% TS-halter med relativt låg energiåtgång, enligt 

tillverkaren. Tekniken ska fungera på de flesta slamtyper, 

allt från slam i avloppsreningsverk och pappersbruk till 

nukleärt slam från kärnklyvningsprocesser. Den fungerar 

även på biogasslam och slam från livsmedels- och 

matindustrin. Den ska fungera bra med eller utan polymer i 

slammet och kan användas på avvattnat eller oavvattnat 

slam. Tekniken bygger på luftkylning från en kontinuerlig 

fryskompressor, under omrörning. Eftersom det är en 

lågtemperaturprocess behöver den enligt Elajo endast en 

tiondel av energin jämfört med konventionella torkmetoder 

och tar bort risken för dammexplosioner. Med hjälp av stöd 

från Naturvårdsverket har tekniken testats och provkörts i 
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drift vid Oxelösunds reningsverk.  

– Alla resultat talar för sig själv. Ett slam som vid start hade 

en torrhetsgrad på 2 procent lyckades vi torka till en 

torrhetsgrad på över 95 procent, berättar Stefan Ekstrand, 

vd.  

I början av november presenteras Freeze Dry Unit för 

omvärlden för första gången på vattenmässan Aquatech i 

Amsterdam. 
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Stab 

Kommunikationsansvarig 

Ellinor Günther 

   

 

Mediebevakning – sammanfattning 191001-191031 

Gryaab/Ryaverket 

Gryaab/Ryaverket tre gånger under oktober (inte inräknat våra egna nyhetsuppdateringar på 

Facebook, gryaab.se och LinkedIn). 

• En förälder twittrar att hens barn varit på studiebesök och att bajsåldern återkommit 

där hemma. 

• En krönika i Arbetsmarknadsnytt utgår från krönikörens upplevelse av ett studiebesök 

på Ryaverket och det har minst sagt gjort intryck. Så roligt. Här kommer utdrag ur 

krönikan  

” Jag misstänker att mina lärare inte trodde att det skulle göra ett bestående intryck, 

men om det är något studiebesök som jag minns från grundskolan så är det besöket på 

Ryaverket, ett avloppsreningsverk på Hisingen i Göteborg. Jag minns det i detalj. Det 

var djupt fascinerande och ganska äckligt att plötsligt få upp ögonen för hur saker och 

ting hänger ihop, osynligt under marken. Ett system som vi tar för självklart. Vi fick 

gå i samlad trupp på ett galler högt över den flod som spolats ner av göteborgarna. 

Det dånade högt, man ryste. En liten utställning visade upp udda saker som fångats 

upp i filtren: barbiedockor, pengar, tandborstar. Mest av allt minns jag den 

engagerade människa som guidade oss. Hon visade oss slambassängerna, jord- och 

gödseltillverkningen och med glöd inskärptes att man absolut inte ska spola ner tops. 

Det har jag inte gjort sedan dess. Häromdagen slutade vattnet att rinna ur kranen. 

Toaletten gick inte längre att spola. Kommunens driftcentral sade att det var en stor 

vattenläcka ute på gatan. Ett hål öppnades i marken, läckan lagades efter några 

timmar. Jag är så glad att det finns människor som kan riva upp asfalten och täppa till 

läckande rör. Som löser propparna. Som tar hand om det vi spolar ner. Den positiva 

mänskliga faktorn i ett sårbart system som vi förlitar oss på nästan hela tiden.”  
• TTELA presenterar den nya ordföranden i utbildningsnämnden i Lilla Edet. I artikeln 

nämns Gryaab som ett viktigt fokus för ordföranden eftersom det innebär utbyggnad 

av Lödöse. 

Dagvattenhantering 

Två artiklar som rör dagvatten och hållbar dagvattenhantering publiceras under perioden. 

• Svenska forskare har utvecklat en klimatmodell som simulerar bildning av enstaka 

ovädersmoln. En körning över Skandinavien visar att skyfallen kommer att bli 

betydligt kraftigare än traditionella modeller har förutspått. Därför måste 

säkerhetsmarginalerna vid stadsplanering skärpas, menar forskarna.  

- Det är väldigt tydliga resultat, som är viktiga att ta hänsyn till i arbetet med att 

klimatanpassa våra städer när det gäller till exempel avrinning och dagvatten , säger 

Erik Kjellström, professor i meteorologi vid SMHI, till TT. Nyheten publicerades i 

Östgöta Correspondenten med flera. 
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• Jönköpings Posten och ett antal fler medier skriver om hur man kan ta hand om 

regnvattnet i trädgården utan att belasta dagvattensystemet. Det första och enklaste är 

att leda ut vattnet från stuprören ut i trädgården istället för att det vattnet ska rinna ner 

i någon dagvattenledning. Har man en sandig jord är det bara att leda ut vattnet några 

meter från huset. När det regnar kommer vattnet att forsa ut över gräsmattan och 

eventuellt blir det lite översvämning några timmar innan vattnet har börjat filtreras ner 

i marken. 

Uppströms 

Tre artiklar kring uppströmsfrågor har sparats under oktober. 

• Alingsås Kuriren skriver om Nolhaga reningsverk som har en kampanj för göra 

Alingsåsarna medvetna om vad som ska hamna i toaletten och vad som ska lämnas 

någon annanstans, som i soptunnan, på återvinningscentralen eller på apoteket. 

• I Tranås tidning och Smålands tidning har en insändarskribent skrivit om hur man 

hjälper miljön genom att tvätta bilen på en biltvätt istället för på gatan. 

• I Alltinget skriver Svenskt Vattens vd en debattartikel där han menar att bara införa 

avancerad rening för reningsverken kring Östersjön inte räcker. Vi måste också 

receptbelägga alla miljöskadliga läkemedel.  

Slam/biogas 

 Fyra artiklar om slam och en artikel om biogas har sparats.  

• Ett dotterföretag till miljöföretaget Ragn-Sells vill bygga en återvinningsanläggning i 

Sölvesborg, det rapporterar Sydöstran om. Om anläggningen byggs kommer den kosta 

300 miljoner kronor och kan skapa ett 20-tal jobb i kommunen. Anläggningen ska 

återvinna slam till järn, aluminium och framför allt fosfor. Målet med dessa 

anläggningar är att inte slösa den stora mängd fosfor som finns kvar efter man förbränt 

avloppsslam. 

- Vi kommer att hantera aska som vi utvinner järn, aluminium och fosfor ur. Den 

fosforprodukt vi tillverkar blir marknadens renaste trots att den är återvunnen. Askan 

framställs idag i framför allt Danmark och Tyskland det är därför det blir aktuellt med 

import till dess att förbränning av slam har utvecklats i Sverige, säger Jan Svärd. Detta 

rapporterar SVT Nyheter Blekinge och Blekinge Läns tidning.  

• Revaq-certifierade reningsverk återför mer fosfor, kväve och mull till kretsloppet än 

någonsin tidigare. Från år 2017 till 2018 ökade mängden fosfor, som landets 42 

Revaq-verk återför till kretsloppet, med 35 procent, enligt Revaqs årsrapport. Detta 

skriver Svenskt Vatten i ett pressmeddelande. 

• Genom en kontrollerad process med frysning, upptining och torkning kan Elajo med 

sin nya Freeze Dry Unit nå upp till 95% TS-halter med relativt låg energiåtgång, enligt 

tillverkaren. Med hjälp av stöd från Naturvårdsverket har tekniken testats och 

provkörts i drift vid Oxelösunds reningsverk.  

– Alla resultat talar för sig själv. Ett slam som vid start hade en torrhetsgrad på 2 

procent lyckades vi torka till en torrhetsgrad på över 95 procent, berättar Stefan 

Ekstrand, vd. I början av november presenteras Freeze Dry Unit för omvärlden för 

första gången på vattenmässan Aquatech i Amsterdam, rapporterar Cirkulation. 

• SVT Nyheter Västmanland skriver om utredningen av ett slamförbud och intervjuar 

utredningens huvudsekreterare. Han menar att utredningen sannolikt kommer att 

konstatera att regelverket för slam behöver stramas åt ordentligt samt att 
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samhällsaktörerna, som centrala myndigheter behöver ha ett mycket mer aktivt och 

stödjande förhållningssätt till detta. 

• Omfattande tekniska problem med rötningen av avloppsslam har gjort att stora 

volymer biogas eldas upp till ingen nytta på Sobacken. Problemen har lett till att Borås 

Energi och Miljö tvingats blanda in naturgas i fordonsgasen. 

-Vi satsar nu istället på att i höst installera en dosering av järnklorid för att få bukt 

med svavelvätena. Därefter kan vi sälja gasen vidare, berättar kommunikationschef 

Jonas Holmberg för Borås tidning. 

Övrigt 

• Kommunfullmäktige i Sundsvall har beslutat att anta en ny grund för beräkning av 

taxan för allmänna vatten- och avloppstjänster, VA-taxan. 

– Den nya grunden ger en rättvisare fördelning av avgifter mellan olika 

fastighetstyper. Det blir också möjligt att påverka sina avgifter i större utsträckning, 

säger Helge Sjödin, styrelseordförande i MittSverige Vatten & Avfall och Sundsvall 

Vatten AB, i ett pressmeddelande. 

• Prisskillnaden på vatten i kranen kan vara så mycket som 300 procent mellan 

kommuner. Om prisgapet inte ska öka krävs nu en politisk diskussion och en 

modernare vattentjänstlag, skriver Pär Dalhielm vd på Svenskt Vatten i en 

debattartikel i Dagens Samhälle. Taxorna behöver i snitt fördubblas på 20 års sikt. 

Motsvarar då taxornas utveckling de behov som framtiden visar? Det korta svaret är 

nej. Jämfört med förra året är det något fler som höjer sin taxa, men trendbrottet är 

svagt. En tredjedel av Sveriges kommuner har lämnat taxan oförändrad, några har till 

och med sänkt den. Är inte detta bra? Nej, utan finansiella muskler klarar ingen 

kommun att leverera hållbara vattentjänster över tid. Nyinvesteringar, liksom 

förnyelse av äldre anläggningar, släpar efter. 

• Göteborgs-Posten skriver en artikel om eventuellt badande i Göta älv. Enligt Jörgen 

Hermansson, planeringsledare vid stadsledningskontoret, uppskattar man att det ska gå 

att bada upp till 75 procent av tiden en sommar med bra väder. 

– Det handlar om hur vattnet i älven påverkas vid regn och de effekterna som blir när 

regnvatten drar med sig partiklar från gator, väg och natur. Därför kommer badet att 

hålla stängt för badgäster vid eller efter regn.  

Vid kraftiga regnoväder sker bräddning av avloppsvatten, ett tillfälligt utsläpp av 

orenat avloppsvatten för att undvika att ledningsnät eller reningsverk blir 

överbelastade. Enligt förvaltningen kretslopp och vatten är Sannegården Göta älvs 

största bräddpunkt inom Göteborg. 2017 bräddade den mest avloppsvatten i staden: 

cirka 487 000 kubikmeter avloppsvatten. 2020 ska kretslopp och vatten dessutom 

genomföra ett projekt vid Sannegården där man planerar att minska utsläpp av 

avloppsvatten med nära 400 000 kubikmeter per år. 
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Händelsedatum Diarienr Ärende Händelse Avsändare/Mottagare Handläggare 

 
2019-10-16 0005/19 Polisanmälningar Klotter- Röda Sten Polismyndigheten Kiruna / 

Gryaab AB 
Doug J Lumley;Karin van der 
Salm 

2019-10-16 0086/17 Bollebygds kommun - 
ansökan om anslutning till 
Gryaab 

Nyemission - samtligt 
underlag 

Magnusson Advokatbyrå / 
Gryaab AB 

Karin van der Salm 

2019-10-17 0094/18 Miljöprövning Syrhåla (D1004) Begäran om sluttäckning 
Syrhåla 

Gryaab AB / Länsstyrelsen 
Västra Götalands län 

Cecilia Press;Karl-Emil 
Videbris 

2019-10-21 0150/16 Förslagskommittén Protokoll förslagskommitté 
2019-10-16 

Gryaab AB David I'Ons 

2019-10-22 0141/16 Miljötillstånd Ryaverket Fullmakt att föra talan inför 
mark- och miljödomstolen 
eller eljest i mål rörande 
ansökan miljötillståndet 

Gryaab AB / Stangdell & 
Wennerqvist 

Cecilia Press;Jan 
Mattsson;Karl-Emil 
Videbris;Liza Wellsjö 

2019-10-24 0001/19 Styrelseprotokoll Protokoll årsstämma (Per 
Capsulam) 

Gryaab AB Karin van der Salm;Kristina 
Augustsson;Line Norlin 

2019-10-25 0005/18 Polisanmälningar Klotter - Röda Sten Polismyndigheten Kiruna / 
Gryaab AB 

Jesper Normén;Karin van der 
Salm;Sven-Ove Pettersson 

2019-10-25 0076/19 Ramavtal för 
bemanningstjänster - 
upphandling 0075/19 

Förlängning t.om 2020-10-31 Gryaab AB / AB Effektiv 
Borås, Adecco Sweden AB, 
Bemannia AB, Gowab 
Personal AB (Vmp Group), 
Jovi Konsult AB, Jurek 
Rekrytering & Bemanning AB, 
Manpower AB, Performiq AB, 
Randstad AB, 
StudentConsulting Norge AS, 
Temp-Team Sverige AB, 
Vega HR AB, West Work AB. 

Filip Olsson Lagerstedt 
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Eurocoon Engineering AB 

2019-10-29 0005/18 Polisanmälningar Klotter - Bräcke Polismyndigheten Kiruna / 
Gryaab AB 

Jesper Normén;Karin van der 
Salm;Sven-Ove Pettersson 

2019-10-30 0005/18 Polisanmälningar Klotter - Kobbegården Polismyndigheten Kiruna / 
Gryaab AB 

Jesper Normén;Karin van der 
Salm;Sven-Ove Pettersson 

2019-10-31 0099/19 Remissärenden - 
tunnelingenjör - 2019 

Majorna 403:3 (20191022G) Gryaab AB / Kretslopp och 
Vatten 

Eva Selnert 

2019-10-31 0099/19 Remissärenden - 
tunnelingenjör - 2019 

Stigberget 5:10 (20191029G) Gryaab AB / Kretslopp och 
Vatten 

Eva Selnert 

2019-11-01 0002/19 Månadsrapporter - 
reningsresultat 

Gryaabs månadsrapport för 
september 

Gryaab AB Karl-Emil Videbris;Liza 
Wellsjö 

2019-11-01 0003/19 Interna rapporter (Gryaab 
rapporter) 

Gryaab_rappport 2019:5 - 
Hushållsspillvattenprovtagnin
g 2017-2018 

Gryaab AB Ann Mattsson 

2019-11-01 0005/19 Polisanmälningar Klotter - Röda Sten Polismyndigheten Kiruna / 
Gryaab AB 

Doug J Lumley;Karin van der 
Salm 

2019-11-04 0108/16 Neste Jacobs AB Samgående med Rejlers 
Sverige AB - godkännande för 
att Rejlers tar över rättigheter 
och förpliktelser samt ansvar 
för pågående uppdrag 

Gryaab AB / Rejlers Sverige 
AB/Neste Engineering 
Solution AB 

Filip Olsson Lagerstedt 

2019-11-07 0107/19 Slamspridning som utförts 
före informationsgivning 

Angående slamspridning  Karl-Emil Videbris 

2019-11-13 0001/19 Styrelseprotokoll Protokoll 190920 Gryaab AB Karin van der Salm;Kristina 
Augustsson;Line Norlin 
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2019-11-14 0057/19 Betongsågning Väst AB - 

håltagning 
Förlängning t.om 2020-12-31 Gryaab AB / Betongsågning 

Väst AB 
Filip Olsson Lagerstedt 

2019-11-14 0059/19 Specialhåltagning i Göteborg 
AB - håltagning 

Förlängning t.om 2020-12-31 Gryaab AB / Mölndals 
Betongborrning AB 

Filip Olsson Lagerstedt 

2019-11-14 0107/19 Slamspridning som utförts 
före informationsgivning 

Angende slamspridning i 
Sjöbo 

Gryaab AB / Kuskatorpet AB Karl-Emil Videbris 

2019-11-14 0116/17 BESAB AB - 
berganläggningsarbeten 

Förlängning t.om 2020-11-30 Gryaab AB / BESAB Filip Olsson Lagerstedt 

 



Begäran från kretslopp- och vattennämnden om omdisponering 

mellan investeringsområden och utökad investeringsram för 

planperioden 2016-2019  

 

Bakgrund:  
Kretslopp- och vatten har hemställt till kommunstyrelsen att:  

1.  få göra en omdisponering av investeringsmedel mellan VA och avfall 

2.  en utökning av investeringsmedel för VA-investeringar med 90 mkr i 2019 års 

investeringsbudget.  

Bakgrunden till nämndens hemställan var att det uppstått möjligheter att genomföra 

stomnätskompletteringar i samband med stadens infrastrukturomvandling. Nämnden menade att 

andra projekt skulle behöva skjutas på framtiden om inte ytterligare investeringsmedel erhölls.  

Nämnden anförde att utökningen av investeringsmedel skulle komma att påverka förvaltningens 

resultat när projekten börjar skrivas av. För 2019 bedöms resultatpåverkan vara marginell då ingen 

helårseffekt uppnås och att många projekt fortsätter även till nästa kalenderår. Tillkommande medel 

går till största delen till ledningsprojekt med en avskrivningstid på 50 år.   

Nämnden skrev även att VA-taxan kommer att behöva öka på grund av behoven på ledningsnäten. I 

praktiken skulle taxeutrymmet för 2020 behöva utökas med 0,25 % för att täcka de tillkommande 

investeringskostnaderna.  

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutade den 11 september 2019 att bifalla att nämnden skulle få göra en 

omdisponering av investeringsmedel mellan VA och avfall. Kommunstyrelsen beslutade samma dag 

att föreslå att kommunfullmäktige skulle bifalla en utökning av investeringsmedel för VA-

investeringar i 2019 års investeringsbudget, vilket kommunfullmäktige gjorde den 17 oktober 2019.  

För Gryaab:  
Beslutet påverkar inte oss direkt.  

 

Struktur för nytt uppföljningssystem  
 

Bakgrund:  
Kommunfullmäktige angav i budgeten för 2019 att den politiska styrningen och ledningen måste 

förändras, förbättras och moderniseras. Mot den bakgrunden fick kommunstyrelsen i uppdrag i 

budgeten att ta fram ett nytt uppföljningssystem för att styra ut och följa upp kommunfullmäktiges 

mål.  

Modellen för uppföljning kommunfullmäktiges mål:  
Stadsledningskontoret har utarbetat en modell för budgetmål som bygger på de befintliga 

inriktningar som finns angivna i fullmäktiges budget. De har delats upp i tre olika kategorier: 



Övergripande mål, organisationsmål och verksamhetsnära mål. De olika kategorierna skiljer sig åt vad 

gäller vilka som omfattas av dem, hur och av vem indikatorer och målvärden sätts och på vilket sätt 

uppföljning sker. För 2019 kommer budgetens inriktningar följas upp som mål genom redovisning av 

förändrade värden för vissa indikatorer. Svaren kan sedan utgöra underlag för målformulering och 

angivande av målvärden för senare budgetar.  

 

Grundmodellen för uppföljningen:  
Stadsledningskontoret såg samtidigt över själva grundmodellen för uppföljningen. Enligt förslaget ska 

uppföljningen rapporteras enligt fyra nivåer:  

Nivå 1 som är löpande information som t.ex. del- och helårsrapporter, utveckling av HR-statistik, 

måluppfyllelse av kommunfullmäktiges mål. Uppföljningsinformationen ska samlas på en webbplats 

som kallas uppföljningsportalen i förslaget. Stadsledningskontoret har påbörjat arbetet med det och 

det kommer fortsätta utvecklas under 2020.  

Nivå 2 är Uppföljningsrapporter som bygger på tre fasta rapporteringstillfällen, mars (delårsrapport), 

augusti (delårsrapport inklusive kompletterande uppföljning) och december (årsredovisning 

inklusive kompletterande uppföljning). Stadsledningskontoret ska ta del av nämnders och styrelsers 

rapportering och värdera vad som bör rapporteras vidare till kommunstyrelse och 

kommunfullmäktige. Stadsledningskontoret ska ta fram rapportmallar med anvisningar i det fortsatta 

arbetet med att utveckla grundstrukturen med uppföljningsmodellen. Uppföljningsrapporterna 

föreslås under 2020 fokusera på viktig styrinformation som det ekonomiska läget, personalfrågor, 

väsentliga avvikelser i grunduppdragen och frågor av uppsiktskaraktär. Kommunfullmäktiges mål 

kommer att följas upp i delårsrapporten för augusti och i årsredovisningen.  

Stadsledningskontoret föreslår även att de ekonomiska prognoserna per februari och oktober ska 

göras på samma sätt som 2019.  

Nivå 3. I nuvarande uppföljningsmodell görs redovisningar av olika frågor i uppföljningsrapporterna. 

Tillvägagångssättet har uppfattats ta fokus från rapportering av grunduppdraget och tynga 

rapporteringen. I den nya modellen ska sådan redovisning därför göras i enskilda samlingsärenden. 

Stadsledningskontoret avser att ha både en grovplanering av vilka frågor som ska fångas upp och 

fånga frågor utifrån en aktuell situation.  

Nivå 4 utgörs av strategiska fördjupningar som består av grundliga uppföljningar inom viktiga frågor. 

Det kommer att vara några per år men stadsledningskontoret avser att styra under året utifrån 

arbetsbelastning i övrigt och fördela dem mellan styrelser och nämnder så att arbetsbelastningen 

minskar totalt. Stadsledningskontoret kommer att återkomma med information om vilka områden 

som föreslås bli aktuella under 2020.   

 

Beslut  
Kommunstyrelsen beslutade den 28 augusti 2019 att godkänna att stadsledningskontoret 

vidareutvecklar modellen för uppföljning av kommunfullmäktiges mål och grundmodellen för 

uppföljning. Kommunstyrelsen beslutade den 25 september 2019 att godkänna tidsplanen för 

uppföljningsprocessen 2020 och en övergripande bild över strukturen för uppföljningsprocessen.   



För Gryaab:  
Arbetet med modellerna är ju inte färdigt utan stadsledningskontoret arbetar med 

vidareutvecklingen. I uppföljningsrapporten för kommunledningen står det att systemet ska införas 

för Göteborgs stads organisation år 2020. Modellen för uppföljning av kommunfullmäktiges mål 

kommer väl troligen inte påverka oss direkt utan indirekt. Modellen för uppföljning kommer däremot 

påverka vårt arbete direkt, både med en ny uppföljningsportal och i redovisningen av vårt uppdrag. 

Av vad som kan utläsas med modellen och dess syfte låter det som att den totala arbetsbelastningen 

med rapporteringen ska minska.  

 

Göteborgs Stads fördjupade uppföljning inom område hälsa och 

arbetsmiljö  
 

Bakgrund:   
Stadsledningskontoret fick 2016 i uppdrag av kommunstyrelsen att ta fram en plan för att förbättra 

arbetsmiljön och minska sjukskrivningstalen med åtgärder för att stärka arbetsmiljöarbetet för hela 

Göteborgs Stad. I december 2017 antog kommunstyrelsen Göteborgs stads plan för att förbättra 

arbetsmiljön och minska sjukskrivningstalen. Planen innehåller två målområden med åtta åtgärder. 

Åtgärd två i planen innebar att fastställa ett enhetligt underlag för nämnder och styrelser för 

uppföljning av stadens hälso- och arbetsmiljöarbete.  

Stadsledningskontoret redovisar nu resultat och analys av Göteborgs Stads första genomförda 

enhetliga fördjupade uppföljning inom område hälsa- och arbetsmiljö. Uppföljningen ger en 

övergripande bild av hälso- och arbetsmiljöarbetet i Göteborgs Stad. Resultatet ger också en 

möjlighet för varje nämnd och styrelse att göra prioriteringar inom arbetsmiljöområdet på rätt 

beslutsnivå utifrån verksamhetens behov.  

Stadsledningskontoret konstaterar i rapporten att det finns några områden där rutiner och arbetssätt 

har kommit längre än andra. En trolig förklaring är att man har arbetat med dessa områden under 

lång tid och att dessa tidigt reglerats i lag och avtal, till exempel det systematiska arbetsmiljöarbetet 

(SAM), samverkan och rehabilitering.  

Det finns ett fortsatt stort behov av att arbeta vidare med chefers förutsättningar och mänskliga 

rättigheter/jämställdhet.  

Områden som behöver prioriteras är kompetensförsörjning och dess påverkan på arbetsmiljö och 

hälsa samt arbetet med att integrera verksamhet/personal/ekonomi.  

Utifrån den fördjupade uppföljningen gör stadsledningskontoret bedömningen att flödet mellan 

verksamheten och högsta ledningsnivå inte fungerar tillräckligt bra. Utifrån svaren, finns ett 

återkommande mönster mellan verksamhetschef och medarbetare inom flera av de områden som 

lyfts i rapporten. Däremot finns “brott i linjen” både uppåt och nedåt i respektive organisation och 

informationen förmedlas inte i tillräckligt stor utsträckning mellan leden vilket gör att 

förutsättningarna för respektive chefsnivå riskerar att bli bristfälliga. Konsekvenserna är att högsta 

ledningsnivå inte har tillräckligt informationsunderlag att fatta strategiska beslut om arbetsmiljö och 

hälsa, vilket leder till att cheferna ute i verksamheten och medarbetare inte får de förutsättningar 

som behövs. I slutändan finns risk för att verksamheten inte kan leverera den service och fullgöra 



uppdraget som ska utföras. Förutsättningarna för högsta ledning behöver dock betraktas som en del 

av en större helhet där arbetsmiljö och hälsa är en del i att bidra till att vi gör nytta för de vi är till för.  

I Göteborgs Stads program för attraktiv arbetsgivare, målområde 1, strategi 1a, lyfts dessa frågor upp 

och förutom att varje nämnd och styrelse arbetar med sitt eget resultat, kommer arbetet att 

fortsätta genom programmets planerade aktiviteter.  

 

Beslut  
Kommunstyrelsen beslutade enligt stadsledningskontorets förslag att anteckna rapporten gällande 

fördjupade uppföljning som genomförd.   

 

För Gryaab:  
Om Gryaab får resultatet från undersökningen vad gäller enbart Gryaab kan detta läggas till grund för 

prioriteringar inom arbetsmiljöområdet. Gryaab gör ju annars en egen hälsoundersökning som 

avspeglar både hälsa och arbetsmiljö på arbetsplatsen. Resultatet av de undersökningen kommer ju 

läggas till grund för arbete med arbetsmiljön. Göteborgs stad kommer troligen styra sitt 

arbetsmiljöarbete utifrån uppföljningen och resultatet kommer därför påverka oss indirekt.   

 

Revidering av Göteborgs stads riktlinjer för fodringsbevakning och inkasso  
 

Beslut  
Kommunstyrelsen beslutade den 9 oktober 2019 att tillstyrka stadsledningskontorets förslag till 

revidering av Göteborgs stads riktlinjer till fordringsbevakning och inkasso och föreslå att 

kommunfullmäktige skulle anta förslaget. Kommunfullmäktige antog förslaget den 17 oktober och 

beslutade samtidigt att de gamla reglerna från 2014 skulle upphöra.  

För Gryaab:  

Jag tror inte att dessa frågor aktualiseras för oss särskilt ofta men det är ju bra att veta att det 

kommit nya riktlinjer på området.  

 

På gång  

 

Ny policy och riktlinje för kommunikation  

 
Stadsledningskontoret har föreslagit en revidering av stadens policy och riktlinje för kommunikation i 

syfte att fortsätta utveckla en enkel, efterfrågad och effektiv information och kommunikation med 

medarbetare, boende, besökare och näringsliv. Syftet är också att säkerställa att arbetet sker utifrån 

gemensamma prioriteringar till gemensamt definierade målgrupper. Nuvarande styrande dokument 

för grafisk profil, intern kommunikation och sociala medier upphör då de inarbetats i det nya 



dokumentet. Det kommer att utarbetas anvisningar som stöd för verksamheterna att följa policy och 

riktlinjer.  

Kommunstyrelsen beslutade enligt stadsledningskontorets förslag. Ärendet ska nu behandlas av 

kommunfullmäktige.   

 

Kretslopp och vattennämndens förslag till vatten- och avloppstaxa (VA-taxa)  

 

Enligt kretslopp och vattennämndens reglemente ska nämnden föreslå en detaljerad VA-taxa som 

därefter ska beslutas av kommunfullmäktige. Nämnden föreslår att intäkten från brukningstaxan höjs 

med 5,75 procent och att anläggningstaxan höjs med 10 procent från 1 januari 2020.  

Stadsledningskontoret ansåg att höjningen av anläggningstaxan var hög och pekade på vikten av att 

nämnden i kommande handlingar följer intentionerna i kommunfullmäktiges beslut avseende 

inriktning för anläggningstaxan men gjorde ingen annan bedömning än nämnden har gjort utan 

föreslog att kommunstyrelsen skulle fastställa förslaget.   

Kommunstyrelsen beslutade enligt stadsledningskontorets förslag. Ärendet ska nu behandlas av 

kommunfullmäktige.  

 

Motion av Karin Plejel och Åse-Lill Törnqvist om att införa klimatmål och 

klimatbudgetar i alla stadens nämnder och bolag   
 

Karin Plejel och Åse-Lill Törnqvist har lämnat in en motion om att införa klimatmål och 

klimatbudgetar i alla stadens nämnder och bolag. Gryaabs styrelse tillstyrkte motionen i remissvar i 

juni 2019.  

Kommunstyrelsen biföll den 9 oktober 2019  S, M, L och C:s yrkande som innebar ett tillstyrkande av 

förslaget om verksamhetsspecifika klimatmål men ett avslag på förslaget att införa individuella 

klimatbudgetar på förvaltnings- och bolagsnivå. Ärendet ska nu behandlas av kommunfullmäktige.  
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Lägesrapport angående anslutning av Lilla Edet och andra 

kommuner    

 

 

Utredning av potentiella ägarkommuner   

 

Lilla Edets kommun har anmält intresse om att bli delägare i Gryaab. Gryaab har fått i uppdrag av 

ägarrådet att utreda vilka andra kommuner som skulle kunna vara aktuella för delägarskap. Syftet med 

utredningen är att utveckla en plan för en eventuell utökning av Gryaab. Planen ska tillvarata 

befintliga ägares intressen och kapacitetsbehov. Genom planen kan Gryaab också ha en tidig dialog 

med kommuner som är aktuella för delägarskap. Gryaab har anlitat en konsultfirma som hjälper 

bolaget med utredningen. Det är följande 12 kommuner som kommer att kontaktas: Marks 

Kungsbacka, Vårgårda, Alingsås, Trollhättan, Orust, Tjörn, Öckerö, Uddevalla, Vänersborg, Lilla 

Edet och Stenungssund. Utredningen åsyftar att få information om kommunernas intresse att bli 

delägare under tidshorisonten om 10, 30 och 50 år.   

 

Resultatet kommer att sammanställas i ett PM och uppdraget beräknas färdigställas under december 

2019. Gryaab kommer därefter att göra en bedömning av hur utfallet påverkar bolaget och dess 

delägare. Slutresultatet beräknas att kunna rapporteras till TED i januari 2020 och till styrelsen i 

februari 2020. 

 

Lilla Edet och TED  

 

Vid mötet med teknisk- och ekonomisk delegation i oktober 2019 diskuterades frågan om Lilla Edets 

anslutning. TED är försiktigt positiva till en anslutning men behöver ytterligare information innan 

slutligt besked kan lämnas. Resultatet från ovan nämnda utredning utgör en av de frågor som TED 

behöver få tillgång till för att kunna ställning i frågan. Lilla Edet behöver också återkomma med ett 

plan- och åtgärdsprogram för sitt tillskottsvatten och sina bräddningspunkter. TED lämnade även 

önskemål på en metod avseende hur recipienten värderas i sammanhanget och hur nyttan av att ansluta 

kommuner uppströms kan kvantifieras. Kretslopp och vatten i Göteborg är ansvariga för metoden och 

kvantifieringen.   

 

Anslutning av Lilla Edet och miljötillstånd  

 

Gryaab har ansökt om nytt miljötillstånd för sin verksamhet. Länsstyrelsen förväntas fatta beslut i 

frågan i början av år 2020. Gryaabs ansökan omfattar att få ta emot och behandla avloppsvatten från 

tätbebyggelse motsvarande en folkmängd om högst 917 000 fysiska personer, inklusive industri och 
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annan verksamhet. Summan 917 000 fysiska personer är beräknad utifrån Gryaabs uppskattning av 

antalet anslutna fysiska personer från nuvarande delägarkommuner år 2030.  

 

I avvaktan på miljöprövningsdelegationens beslut är det ännu oklart hur länge miljötillståndet kommer 

att gälla. Länsstyrelsens inställning är att miljötillståndet ska tidsbegränsas till och med år 2029. 

Gryaab har motsatt sig ett tidsbegränsat miljötillstånd. Gryaab har föreslagit att bolaget åtar sig ett 

utredningsvillkor på fem år samt pekat på att tillståndet i sig begränsas av att antalet anslutna får vara 

917 000 fysiska personer.  

 

Oavsett hur länge miljötillståndet kommer att gälla är det alltså begränsat av antalet anslutna personer. 

Gryaab måste således ansöka om ytterligare ett nytt alternativt ett tillfälligt miljötillstånd inför att 

Gryaab ska ta emot fler anslutna personer än 917 000. Om Lilla Edet skulle bli delägare beräknas 

bolaget uppnå taket för antalet anslutna ett år tidigare än annars.  

 

Drivkrafter och utmaningar med en anslutning av Lilla Edet    

 

Lilla Edet vill ansluta till Gryaab så fort som möjligt. Att avvakta med anslutning till t.ex. år 2030 är 

med största sannolikhet inte aktuellt för Lilla Edet som istället får bygga om sitt nuvarande 

reningsverk alternativt hitta en annan lösning. Vid en anslutning av Lilla Edet kommer Lilla Edets 

vatten inte längre att ledas till Göta älv och ingå i upptaget av dricksvattnet utan istället avledas på 

annat håll till Ryaverket. En anslutning är således positiv ur ett råvattensperspektiv. Det förutsätter 

dock att den större delen av Lilla Edets vatten verkligen avleds och inte hamnar i Göta Älv på grund 

av stora mängder tillskottsvatten. Frågeställningen har aktualiserat TED: s önskemål om att Lilla Edet 

återkommer med ett program för tillskottsvatten och bräddningspunkter. Det finns även intresse av att 

Lilla Edet ansluter från en delägare utifrån ett medfinansieringsperspektiv.  

 

 

Oavsett hur villkoren i miljötillståndet som kommer i början av 2020 är utformade så är Ryaverkets 

kapacitet i nuvarande form begränsad. Gryaab står inför en stor utmaning med att utveckla 

verksamheten så att den kan möta kommande miljökrav och kapacitetsökningar redan utan ytterligare 

en delägarkommun. Lilla Edets anslutning skulle som nämndes ovan kunna påverka tidpunkten för 

ansökan av ett miljötillstånd. Det är vanskligt att spekulera i vad det innebär för Gryaab och 

kommande miljötillstånd. En uppenbar risk är att Gryaab får skärpta miljökrav vid en tidigare tidpunkt 

än vad bolaget skulle ha fått annars. Gryaab är dock medveten om problematiken och kan agera efter 

den. Gryaab planerar redan idag att lämna in en ny ansökan om miljötillstånd år 2024. Eventuellt 

behöver inte miljötillståndets begränsning gällande antalet anslutna personer utgöra ett så stort hinder 

som det först verkar. Gryaab har fortsatt diskussion med den advokatbyrå som hjälpt bolaget med 

miljötillståndet för att få en så klar bild som möjligt i vad riskerna med en anslutning av Lilla Edet är 

utifrån kommande miljötillstånd.        
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Den fortsatta processen  

 

Som nämndes ovan beräknas resultatet av utredningen av aktuella ägarkommuner kunna presenteras 

för TED i januari 2020. TED kan i samband med det lämna en rekommendation på hur styrelsen ska 

agera i frågan om anslutning av Lilla Edet. Styrelsen beräknas kunna fatta beslut om rekommendation 

till ägarrådet på styrelsemöte i februari eller april 2020.  
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Tekniska och ekonomiska delegationen. Möte nr 3, 2019. 
 

  Närvarande:  

 

Emma Hansryd  Göteborg, KV Gunnel Borgström  Ale 

Per Söderqvist   Partille Mats Boogh Gbg stadshus 

Sten-Ove Dahllöf Kungälv Karin van der Salm  Gryaab 

Göran Werner  Mölndal Kristina Augustsson  Gryaab 

Annika Andersson  Lerum Malin Olsson   Gryaab 

Beatrice Donnerberg   

Cecilia Lundvall   

Åsa Andersson   

Marianne Erlandsson  

Svante Cras  

David Ións (delvis)  

 

Lerum 

Härryda 

Göteborg KV 

Göteborg, KV  

Bollebygd  

Gryaab    

Jessica Stenhoff  

Sixten Engström   

Ann Matsson (delvis)   

Douglas Lumley (delvis)  

David Ións (delvis)      

Härryda 

Ale 

Gryaab  

Gryaab 

Gryaab    

Tid: 2019-10-18 kl. 09.00-11.30  

Plats: Ryaverket, Göta älv 

 

Nästa möte: Tekniska delegationen 2019-01-31 kl. 09.00 Plats: Ryaverket 

Kontaktperson grindöppning: Kristina Augustsson 031-647480, 0707-314303 

 

1. Sammanträdets öppnande 

Karin van der Salm hälsar välkommen och öppnar sammanträdet. 

2. Val av ordförande och justeringsperson 

Göran Werner utses till ordförande för sammanträdet. 

Annika Andersson utses till justeringsperson.  

3. Protokoll från Tekniska och ekonomiska delegationens sammanträde 
2019-05-24 

Marianne Erlandsson har vissa synpunkter på föregående protokoll. Efter att ha justerat för Marianne 

Erlandssons synpunkter lades protokollet till handlingarna.   

4. Protokoll från styrelsens sammanträde 2019-06-14 och 2019-09-20 

Protokollen lades till handlingarna. 

5. Gryaabs ekonomiska rapporter 

a) Gryaabs lånesituation 2019-09-30. 

Karin van der Salm redogör för Gryaabs lånesituation vilket sammanfattas enligt följande. Den totala 

upplåningen uppgår till 1 304 mkr. Upplåningen har en nedåtgående trend som beräknas att hålla i sig 



 2019-10-18 2(5) 

 

 

C:\Users\kriaug\AppData\Local\Microsoft\Windows\INetCache\Content.Outlook\XC71QOU7\Protokoll Tekniska och ekonomiska 

delegationen 2019-10-18_KAU.docx 

även under 2020. Aktuell medelränta är 1,62 %. Gryaab har ett lån som faller ut i juni 2020 men efter 

det kommer allt vara samlat. Att räntan är hög beror på låneskyddet i Göteborgs koncernbank. Räntan 

är en av Gryaabs största ekonomiska risker. Styrelsen ska diskutera frågan om räntan på ett kommande 

möte. TED delar bedömningen att det behövs en diskussion kring vad som är en rimlig räntenivå för 

Gryaab.  

 

b) Månadsbokslut september 2018 

Karin van der Salm redogör för Gryaabs månadsbokslut vilket sammanfattas enligt följande. Utfallet 

för september 2019 är 856 000 kr. Prognosen för helår är – 2 959 mkr, jämfört budgeten för 2019 som 

är - 2 595 mkr. Prognosen är att Gryaab hamnar på budget. Större avvikelser inom budgeten är 

följande:  

 

Övriga intäkter  

Biogas och organiskt avfall är båda 400 000 kr bättre än budget. Eget arbete ligger lägre än budget på 

grund av låg investeringsnivå. Övriga intäkter ligger i princip på budget.  

 

Övriga verksamhetskostnader 

Övriga verksamhetskostnader ligger 400 miljoner kr lägre än budget vilket beror på problem med 

inloppspumpen och ökade el- och fjärrvärmekostnader. Kostnaderna för kemikalier har också ökat 

vilket främst beror på ofördelaktig valutakurs.  

 

Avskrivningar  

Det har skett färre aktiveringar och medelräntan är lägre än beräknat.   

 

c) Delårsrapport 2019-08-31 (UR2) 

Se utskickad rapport. 

6. Gryaabs budget 2020 

a) Gryaabs budgetdokument 

Karin van der Salm redogör för Gryaabs förslag till budget vilket sammanfattas enligt följande. 

Förslaget till styrelsen är att avgiften ökas från 325 mkr till 328 mkr. Avgiften är 0,9% högre än förra 

året. Netto kostnaden ökar med 0,1 procent då år 2019 underbudgeterades med 2,55 mkr.  

Det beror främst på följande:  

 

* Högre kostnader för el och fjärrvärme.  

 

* Gryaab kommer att börja betala kostnader för arrende med två miljoner kronor nästa år.  

 

* Sex miljoner kr är avsatta till U0 (utredning kompletterande anläggning). De kommer att belasta 

resultatet till dess att förprojekteringen drar igång, d.v.s. under fem år.  

 

* Personalkostnaderna ökar med fem procent.  

 

* De finansiella kostnaderna minskar på grund av lägre investeringsnivå.  

 

b) Gryaabs avgiftsfördelning 2020 (preliminär) 

Se utskickad preliminär redovisning. TED diskuterar hur bryten för avläsningstillfällena ska ske och 

vilka utmaningar det finns om man skulle genomföra en förändring.   
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c) Gryaabs ekonomiska långtidsplan 2020-2024 

Karin van der Salm redogör för Gryaabs förslag till ekonomisk långtidsplan vilket sammanfattas enligt 

följande. Förslaget till styrelsen är att avgiften är stabil eller något ökande. Förslaget är att börja 

fondera under den tiden som U0 går på resultatet så att Gryaab kan använda sig av sparade pengar när 

förprojekteringen drar igång. De avsatta medlen måste gå till nyinvestering och får inte reinvesteras. 

Planen är att investeringsfonden ska uppgå till 60 miljoner kr år 2023. Marianne anför att hon stödjer 

beslutet i sig men att en investeringsfond rent principiellt är en skuld till brukarna som Gryaab har 

istället för att brukarna har den själva.  

 

TED anser att den ekonomiska långtidsprognosen kan läggas till grund för långsiktiga taxeprognoser 

för andra kommuner.   

 

7. Drift och verksamhet 

a) Månadsrapport vattenrening 

Karin van der Salm går igenom reningsresultatet för augusti vilket sammanfattas enligt följande. 

Reningsresultatet för augusti är bra. Gryaab har för närvarande en överkapacitet på kväve, vilket inte 

enbart är en fördel eftersom koldioxidutsläppen går upp när man satsar på kvävereningen. Gryaab 

kommer, enligt nuvarande prognos, att klara Revaq-målen. Gryaab har haft några sämre partier det 

senaste vilket beror på vädret i september 2019.  

 

Fosfor 0,19 mg/l augusti, 0,24 året (gränsvärde för året 0,4 mg/l) 

Kväve 5,2 mg/l augusti, 6,6 året (riktvärde för året 10 mg/l) 

BOD 6,1 mg/l augusti, 8,2 (gränsvärde för året 10 mg/l) 

 

 

b) Mätning av avloppsvatten och nederbörd augusti 

Se utskickad redovisning.  

c) Korrigeringar och avvikelser under augusti 2019    

Se utskickat dokument. Marianne Erlandsson kommenterar att Partille gått upp och Lerum gått ned 

men är osäker på anledningen. Kretslopp- och vatten ska återkomma i frågan.  

 

d) Omvärldsbevakning 

Se utskickad rapport 

8. Utredningar och projekt 
a) Miljötillstånd 

Se utskickat dokument. Malin Olsson redogör för planerade projekt och investeringar i 

långtidsprognosen, status på miljötillstånd, ansökan om planbesked och U0 vilket sammanfattas enligt 

följande.  

 

Gryaab ska investera i en reservdel till inloppspumpen. Inloppspumparna är i original och systemet 

blir känsligt när det går på färre pumpar. Om reservdelar finns på plats kan akuta fel lösas snabbare. 

Parallellt ska en förstudie inledas för att leda fram till en rekommendation om en ny 

inloppspumpstation. Det finns även en del äldre luckor på Gryaab som behöver bytas och en del 

platser behöver dubbla barriärer. Det pågår just nu en förstudie på aktivt slam som kommer att gå 
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vidare i en förprojektering under 2021-2022. Gryaab har genomfört inspektioner på 

förbindelseledningen i Mölndalsån. Röret ser fint ut men går på full kapacitet. En utredning ska 

påbörjas för att se hur redundansen kan minskas. Planen är att ta ett helhetsgrepp under 2022. TED 

pekar på vikten av att ha nära kontakter med Trafikverket.  

 

Gryaabs förhoppning är att investeringarna kopplade till miljötillståndsprocessen blir tidigast 2028. 

Den senaste informationen är att beslutet från miljöprövningsdelegationen kommer något senare än 

slutet av november, vilket var det tidigare beskedet. Gryaab har tre veckor på sig att överklaga 

beslutet.  

 

En ansökan om detaljplan tar cirka fem år varför processerna måste ske parallellt. Gryaab har påbörjat 

arbetet med detaljplaneansökan och gjort visionsbilder som sätter ramarna för vad bolaget vill göra. 

Gryaab vill även utöka på fastighetskontorets mark. Fastighetskontoret måste lämna samtycke för det. 

Malin Olsson visar visionsbilder.  

 

Gryaab har påbörjat planeringen med U0 på ledningsnivå. U0 består av flera parallella processer. Det 

är ett projekt som kommer att påverka alla i organisationen på någon nivå. De första fem åren går på 

resultatet, vilket finns styrelsebeslut på. Om förprojekteringen ska påbörjas krävs ett inriktningsbeslut 

till investeringsbeslut. Marianne Erlandsson vill se Gryaabs plan för taxeprocessen under kommande 

år. Malin ska skicka ut det i samband med att protokollet går ut.  

 

9. Övriga frågor 
a) Lilla Edet, intressestatus 

Lilla Edet ska återkomma med plan- och åtgärdsprogram för tillskottsvatten och bräddpunkter. Det 

pågår en utredning kring frågan om anslutning av fler kommuner. Det behövs en metod avseende hur 

recipienten ska värderas i det sammanhanget. Det är inte självklart att det blir mer effektivt att koppla 

recipient till Gryaab istället för att bygga ut sin anläggning. Det berör bl.a. frågor kring kommande 

miljötillstånd, antalet anslutna och vattenkvalitetsnormer. Det ska finnas ett underlag att ta ställning 

till i januari 2020.   

 

b) Tillskott av ovidkommande vatten, slam och partiklar 

Se utskickad lägesrapport. Den slutgiltiga rapporten kommer med till nästa TED-möte.   
 

c. Avgiftsfördelning, aktieägaravtal och praktik  

Douglas Lumley går igenom fråga om avgiftsfördelning. Kostnadsfördelningen av spillvattenflödet 

har utgått ifrån faktiskt nu-anslutna hushåll och verksamheter. En anpassning till aktieägaravtalet 

skulle i dagsläget innebära stor skillnad, främst för Ale och Kungälv. I och med planerade 

nedläggningar av lokala reningsverk kommer avgiften jämna ut sig på sikt. TED är överens om vikten 

att göra på samma sätt. Bollebygd har fått tydlig information om hur avgiftsfördelningen sker. TED är 

överens om att tillämpa aktieägaravtalet fullt ut i samband med att Bollebygds kommun ansluter sitt 

vatten. TED beslutar att följa frågan en gång om året fram till dess.  

 

d.) Utbyggnadsstrategi Gryaab 2030-2070 – avstämning med experter och slutsatser  

e.) Utbyggnadsstrategi Gryaab 2030-2070 – samverkan med ägarkommunerna 

Ann Mattson och David Ións redogör för rapporterna vilka sammanfattas enligt följande. Gryaab har 

arrangerat arbetsmöten med representanter från ägarkommunerna och haft arbetsmöte med experter 
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inom vattenreningsområdet i Sverige vilket mynnat ut i två rapporter. Slutsatserna från rapporterna 

angående vad man tror kommer att gälla för Ryaverket 2050 är i huvudsak följande.  

* Kraven på utsläpp kommer att bli strängare.  

* Vattenflödena kommer att öka på grund av klimatförändringar.  

* Vattenförbrukningen per person kommer att minska.    

* I framtiden kommer troligen mängden spela större roll än halter  

 

Rapporterna kommer att användas i det kommande arbetet vid t.ex. bedömning av nödvändiga 

flödesprognoser, teknikval och prioriteringar. TED för diskussioner utifrån rapporterna. TED menar 

att resultaten verkade rimliga. TED diskuterar om halter är relevanta. TED pekar på att beslut endast 

kan fattas utifrån det man vet nu. Förutsättningarna kommer att förändras på vägen men när man ser 

tillbaka ska man kunna veta varför man gjorde som man gjorde.  

f. Kommande sammanträden 

TED beslutar att möten ska hållas enligt följande.  

 

TED 2019-01-31 kl. 09.00-11.30 

AO 2019-01-22 kl. 8:00, Skype 

 

TED 2019-05-29 kl. 09.00-14.00 

AO 2019-05-18 kl. 8:00, Skype 

 

TED 2019- 10-16 kl. 09.00-11.30 

AO 2019-10-07 kl. 8:00, Skype 

 

g.) Utskick och inför kommande sammanträden  

TED för en diskussion kring om utskick av handlingar kan ske på annat sätt än i en samlad PDF-fil då 

den är svår att hantera. Gryaab utreder ett förslag till nästa möte. 

 

Frågan om vilka som ska ingå i arbetsutskottet tas upp i januari 2020. Det gäller även frågan om 

ersättare till sammanträdena.  

 

 

Vid protokollet   Justeringsman 

 

 

Kristina Augustsson    Annika Andersson  
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Karin van der Salm 

VD 

   

Minnesanteckningar Presidiemöte Nr 6/2019 

Namn Närvaro Delges Namn Närvaro Delges 

Claes Johansson 

Ordförande 

x  Peter Rundström  

2: a vice ordförande 

x  

Claudia Pedrini 

1: a vice ordförande 

x  Karin van der Salm 

VD 

x  

   Kristina Augustsson, VD- 

koordinator 

x  

 

 

1. Gryaabs ekonomi, lån 

a) Presidiet gick igenom lånesituationen och hade inga synpunkter på utskickade 

handlingar. 

b) Vd gick igenom månadsrapporten för oktober 2019 och förklarade orsaker till 

avvikelser från budgeten. Resultatet till och med oktober 2019 är -1 406 kkr mot 

budgeterat -2 176 kkr, vilket är en positiv avvikelse med 770 kkr. En ny prognos för 

helår 2019 är gjord. Prognosen ligger på samma nivå som tidigare prognos och i linje 

med budgeten för 2019. 

 

2. Kvalitet, säkerhet & miljö 

Presidiet gick igenom Gryaabs policydokument och tidsplan för fastställande samt de 

två bifogade policyerna. Presidiet beslöt att framlägga dokumenten till styrelse för 

beslut. 

 

3. Projekt/utredningar  

VD redogjorde för lägesrapport för processen med nytt miljötillstånd. Beslut från 

miljöprövningsdelegationen förväntas i januari 2020. 

 

4. Verksamhet 

a. VD redovisade status på driften av Ryaverket 

b. VD redovisade organisatoriska händelser inom Gryaab. 

 

5. Övriga frågor 

Månadsrapport drift: Vd redogjorde för driftläget 

 

Förslag till sammanträdestider för 2020 diskuterades. Då World Water Congress 2020 

är i Köpenhamn diskuterades ett mindre omfattande deltagande på Svenskt vattens 
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årsmöte, att Gryaabs policydagar minskas till en dag och då i närheten av Göteborg 

samt att ha ett större deltagande på WWC. Policydagen föreslogs till den 7 maj 2020. 

Presidiet beslutade, efter vissa justeringar, att framlägga förslag till sammanträdestider 

för beslut.  

 

Presidiet bestämde tid för Skype-möte inför ägardialogen till den 28 november 2019.   

 

Ett nytt dokument kommer att finnas under information till styrelse, Nytt från 

Göteborgs stad som berör Gryaab. Dokumentet kan ses likvärdig 

omvärldsbevakningen och beskriver en sammanfattning av beslut som tagits av 

kommunstyrelse/kommunfullmäktige och som kan ha betydelse för Gryaab.  

 

6. VD redovisade förslag på likabehandlingsplan för 2020. Presidiet beslöt att framlägga 

den till styrelse för beslut. 

 

Som resultat av ett tidigare uppdrag från styrelse har Gryaab tagit fram ett underlag för 

att se över målgruppen för studiebesök. Gryaabs rekommendation är att fortsätta med 

samma målgrupper som idag. Presidiet beslöt att framlägga underlaget till styrelse för 

beslut. 

 

VD redovisade förslag till fortsatt stöd till högskolor. Presidiet beslöt att framlägga 

förslaget till styrelse för beslut. 

 

7. Föredragningslista styrelsemöte 2019-11-29 

Presidiet gick igenom och fastställde föredragningslistan 

 

8. Mötet avslutades 
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1. Inledning 
 

Diskrimineringslagen ställer krav på att arbetsgivare ska vidta aktiva åtgärder för att 

motverka diskriminering och att främja människors lika rättigheter och möjligheter. 

Syftet är att ändra strukturer i verksamheter som kan leda till diskriminering och 

uteslutning. Enligt Göteborgs Stads plan för jämställdhet 2019-2023 har ett antal 

utvecklingsområden och åtgärder prioriteras där två utvecklingsområden berör 

samtliga nämnder och styrelser.    

 

Gryaabs arbete med likabehandlingsplanen utgår från diskrimineringslagen och 

Göteborgs Stads plan för jämställdhet och har fokus på kartläggning och aktiva 

åtgärder primärt för Gryaab som arbetsgivare/personalperspektivet. Gryaabs 

likabehandlingsplan tas fram i samverkan med bolagets samverkansgrupp. 

Likabehandlingsarbetet utgår från våra övergripande mål och revideras årligen för att 

upprätthålla kontinuerlig kartläggning, analys, åtgärder och uppföljning. Planen ger 

stöd för vårt aktiva arbete för lika rättigheter och möjligheter för alla Gryaabs 

medarbetare.  

 

1.1 Planens omfattning och innehåll 

Likabehandlingsplanen omfattar samtliga anställda, praktikanter och konsulter på 

Gryaab, samt Gryaabs styrelse. Den omfattar även arbetssökande. Planens målsättning 

är att ingen diskriminering ska förekomma och att alla ska ha lika rättigheter och 

möjligheter.  

 

Enligt diskrimineringslagen ska vi som arbetsgivare genomföra ett kontinuerligt arbete 

inom fem områden: 

1. Arbetsförhållanden 

2. Lön och andra anställningsvillkor 

3. Rekrytering och befordran 

4. Utbildning och övrig kompetensutveckling 

5. Föräldraskap och arbete 

Aktiva åtgärder ska omfatta samtliga sju diskrimineringsgrunder: kön, könsidentitet 

eller könsuttryck, etnisk tillhörighet, religion eller annan trosuppfattning, 

funktionsnedsättning, sexuell läggning och ålder. 

De två utvecklingsområdena i Göteborgs Stads plan för jämställdhet 2019-2023 som 

berör Gryaab handlar om jämställdhetsintegrering samt jämlik kompetensförsörjning 

och arbetsvillkor oavsett kön. Könsuppdelad statistik, kartläggningar och analyser 

ligger till grund för de aktiva åtgärder som tagits fram i denna plan.   

 

http://www.do.se/framja-och-atgarda/arbetsgivarens-ansvar/jamlika-arbetsforhallanden/
http://www.do.se/framja-och-atgarda/arbetsgivarens-ansvar/loner-och-andra-anstallningsvilkor/
http://www.do.se/framja-och-atgarda/arbetsgivarens-ansvar/rekrytering-och-befodran/
http://www.do.se/framja-och-atgarda/arbetsgivarens-ansvar/utbildning-och-ovrig-kompetensutveckling/
http://www.do.se/framja-och-atgarda/arbetsgivarens-ansvar/foraldrar-arbetslivet/
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1.2 Ansvar och stöd 

I arbetet för att nå en kultur som kännetecknas av öppenhet och respekt, av delaktighet 

och gemenskap, av lika rättigheter och möjligheter, måste vi hjälpas åt. En bra kultur 

är något vi skapar tillsammans. Samtidigt ligger särskilt ansvar på olika nivåer och hur 

det ansvaret fördelas listas här:  

 

Styrelsen ansvarar för att bolagets årliga likabehandlingsplan följer den inriktning och 

mål som fastställts.  

 

Vd tillsammans med ledningsgrupp, har övergripande ansvar och ska se till att 

likabehandlingsarbetet bedrivs i enlighet med denna plan.   

 

Chefer har nyckelroller när det gäller att forma den atmosfär och de normer som ska 

gälla på arbetsplatsen. Cheferna ska se till att frågor om likabehandling och jämställdhet 

blir ett naturligt inslag i verksamheten, till exempel vid arbetsplatsträffar, 

medarbetarsamtal och rekrytering. Cheferna ska också samverka med fackliga 

företrädare om aktiva åtgärder för att uppnå lika rättigheter och möjligheter på 

arbetsplatsen. 

 

Alla medarbetare ansvarar för att aktivt delta i bolagets arbete med frågorna och 

verka mot diskriminering och kränkande särbehandling. Alla som upptäcker 

diskriminering, trakasserier, eller kränkande särbehandling ska anmäla detta till valfri 

chef, HR eller facklig företrädare. 

 

Fackliga företrädares roll är att utifrån sina erfarenheter och kunskaper medverka för 

en arbetsplats som främjar lika rättigheter och möjligheter för alla, samt är fri från 

diskriminering, trakasserier och kränkande särbehandling. De har ett särskilt ansvar att 

uppmärksamma problem, samverka med arbetsgivaren kring aktiva åtgärder samt 

företräda medlemmar som har blivit utsatta för diskriminering, trakasserier och 

kränkande särbehandling.  

 

HR driver och bevakar ämnesområdet och har en samordnande funktion samt arbetar 

fram planen och är ett stöd för verksamheterna i arbetet med att sprida goda exempel på 

likabehandlingsarbete och jämställdhetsarbete inom Gryaab. HR är även ett stöd om det 

har uppstått händelser som rör diskriminering, trakasserier eller kränkande 

särbehandling. 
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2. Uppföljning av mål och aktiviteter från 2019 
 

 
 

Mål 1: Öka kunskap på Gryaab om jämlikhet och kränkande 

särbehandling 
- Ledarutbildning har startat med innehållande delar inom området  

- Chefer har fått genomgång av ett framtaget material med info och övningar 

inom likabehandling och kränkande särbehandling som under november och 

december ska gås igenom på respektive grupps Apt  

Mål 2: Gryaab ska ha en normkritisk och icke-diskriminerande 

rekryteringsprocess 

- En föreläsning för samtliga chefer och fackliga företrädare i normkritisk 

kompetensbaserad rekryteringsmetodik har genomförts. Rekryteringsprocessen 

har uppdaterats  

Mål 3: Utveckla företagskulturen för ökat engagemang och 

delaktighet där vi visar respekt för varandra 

- Aktiviteter har genomförts på initiativ från en grupp som jobbat vidare med 

förslag framtagna i programmet ”Den bästa arbetsplatsen”  

Det har bl.a. varit: 

- Lottad placering med samtalsämnen under frukost i matsalen 

- Vitsippspromenad med kollegor i Rya skog   

- Incheckningsfrågor i mötesrum för en bra start på möten  

- Visualisering av aktiviteter i matsalen med möjlighet att ge feedback 

 

- Chefer har fått genomgång av ett framtaget material med info och övningar 

inom likabehandling och kränkande särbehandling som under november och 

december ska gås igenom på respektive grupps Apt 

Mål 4: Ta ett socialt ansvar både internt och externt 

- Vi har tagit emot en praktikant via Jobbsprånget på vårt laboratorium. 

Praktikperioden sträcker sig från oktober 2019 till februari 2020 

- Vid upphandling har vi ställt krav på social hänsyn i 4 av 8 tjänsteupphandlingar 
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3. Kartläggning 

3.1 Arbetsförhållanden 

Anställningsform och medelålder 

Gryaab erbjuder i hög grad tillsvidaretjänster på heltid. Det är endast fyra anställda 

som innehar visstidsanställning av 105 anställda. Ingen medarbetare har en ofrivillig 

deltidsanställning och samtliga är månadsavlönade. 

  

Medelåldern på Gryaab är 47 år och 50 % av de anställda är 50 år eller äldre. Gruppen 

34 år och yngre är endast 16 %, vilket kan bero på att personalomsättningen länge har 

varit på en låg nivå. Medelåldern för kvinnor är 44 år och för män 48 år.  

 

Av de 105 tillsvidareanställda är 35 kvinnor och 70 är män.  

 

Sjukfrånvaro och arbetsskador 

 

Sjukfrånvaron ligger på en låg nivå, 3,0 % för 2019 fram till och med september månad. 

Sjukfrånvaron har legat på en låg nivå under flera år, men ett fåtal personers längre 

sjukskrivningar kan ge ett stort utslag på totalen. Sjukfrånvaron uppdelat på kön visar 

att kvinnornas sjukfrånvaro är 2,7 %, vilket är lägre än männen som ligger på 3,2 %. 

Männen har både högre korttidssjukfrånvaro och långtidssjukfrånvaro än kvinnorna. 

Förra året hade kvinnorna högre sjukfrånvaro än männen så här har det svängt. Då 

bolaget tillåter att medarbetare tar flexledighet istället för att anmäla sjukdom vid 

enstaka sjukdagar finns ett visst mörkertal i statistiken. En beräkning har gjorts på 

storleken av detta, och man kom då fram till att sjukfrånvaron egentligen är ca 0,5 % 

högre. Under 2010 kommer uttag av flexledighet vid sjukdom följas upp och mätas. 

 

Fram tom oktober 2019 har totalt 7 arbetsskador anmälts på Gryaab, anmälningarna 

gjordes av 5 män och 2 kvinnor. Samtliga anmälda arbetsskador var fysiska skador. I de 

yrkesgrupper som har en större fysisk utsatthet är det övervägande män som arbetar.  

 

3.2 Lön och andra anställningsvillkor 

Inga osakliga löneskillnader ska finnas mellan kvinnor och män på Gryaab.  En 

lönekartläggning och analys av löneläget görs i samband med löneöversynen varje år. 

Då åtgärdas eventuella osakliga löneskillnader och en handlingsplan för jämställda löner 

upprättas vid behov. Kartläggningen har sin utgångspunkt i arbetsvärderingssystemet 

BAS för att värdera och identifiera likvärdigt arbete och lika arbete utifrån yrkesgrupp. 

Inför 2019 års lönerevision konstaterades att det inte finns några osakliga löneskillnader 

mellan kvinnor och män. Inför 2020 års lönerevision görs en ny lönekartläggning. 
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3.3 Rekrytering och befordran 

I Gryaabs rekryteringsprocess framgår hur vi ska arbeta med rekrytering på ett 

kompetensbaserat och normkritiskt sätt och under 2019 har chefer och fackliga 

förtroendemän deltagit i en utbildning i normkritisk kompetensbaserad rekrytering. 

HR och kommunikation stöttar cheferna i att skriva annonser för att dessa ska bli så 

inkluderande som möjligt. Vi använder oss av ett enkelt språk och försöker i den mån 

det går inte ställa krav som skulle kunna innebära exkludering.  

Vi kan konstatera att flera av avdelningarna har en ojämn könsfördelning och vi behöver 

aktivt fundera över hur vi kan arbeta för att försöka attrahera det underrepresenterade 

könet för att försöka få en jämnare könsfördelning.  

 

Till och med oktober månad 2019 har 4 personer sökt och fått ny befattning internt på 

Gryaab, utav dessa var samtliga män. En kvinna har tillträtt som tillförordnad chef.  

 

Vid extern rekrytering till avdelning Stab som är kvinnodominerad grupp har två av tre 

nyanställda varit män. Dessutom har en kvinna anställts som driftstekniker där det 

enbart arbetat män.  

 

 

3.4 Utbildning och kompetensutveckling 

 

Samtliga medarbetare får kontinuerlig utbildning inom olika områden för att klara av 

sitt uppdrag på bästa sätt. Utbildningen är likvärdig oavsett kön, ålder etc. Individuella 

utvecklingsplaner tas fram för samtliga medarbetare i samband med 

medarbetarsamtalet.  

 

 

3.5 Föräldraskap och arbete 

 

 

 

 

Föräldraledighet varierar från år till år av naturliga skäl. Fram tom oktober var 4,0%  av 

arbetstiden föräldraledighet eller vård av barn. Kvinnorna stod för hälften av tiden.  

Eftersom det är fler män som är anställda så kan vi konstatera att kvinnorna i mycket 

högre grad är föräldralediga eller tar ut vård av barn. Gryaab ser positivt på ett jämställt 

uttag av föräldraledighet.  

 

 

 

 

”Arbetsgivaren ska underlätta för både kvinnliga och manliga arbetstagare att 

förena förvärvsarbete och föräldraskap” (Diskrimineringslagen 3 kap, 5 §) 
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3.5 Kränkande särbehandling och trakasserier. 

 

I den senaste medarbetarenkäten, från november 2017, ser vi att det finns medarbetare 

som upplever att de under det senaste året har varit utsatt för kränkande 

särbehandling/mobbing i arbetet. 16 % av medarbetarna uppger att de under det senaste 

året varit utsatta för kränkande särbehandling/mobbning i arbetet.  Medarbetarenkäten 

för 2019 kommer att genomföras i slutet av november därav finns inget resultat att 

jämföra 2017 års siffra med än.  

 

I medarbetarsamtal finns fråga om man upplevt att man blivit trakasserad eller utsatt för 

kränkningar under det senaste året. En sammanställning av svaren har gjorts under våren 

och det framkom att ca 1% har upplevt detta. 

  

Under hösten har en hälsoprofil genomförts av vår företagshälsovård där frågor kring 

kränkande särbehandling ingick. Vid jämförelse med 2016 års resultat i dessa frågor 

konstaterar företagshälsovården avsevärt förbättrade siffror. Detta borde innebära att de 

åtgärder som genomförts, bl.a. utbildning och workshop i organisatorisk och 

psykosocial arbetsmiljö, arbetsmiljöutbildning, utbildning i jämlikhet och aktiviteter 

från ”Den bästa arbetsplatsen” har gett resultat.  

 

Hälsoprofilens resultat kommer ligga till grund för de psykosociala arbetsmiljöronder 

som ska genomföras i slutet under november-december 2019. 

 

På Gryaab har vi nolltolerans mot kränkande särbehandling och enligt 

diskrimineringslagen (3kap, 6§) ska arbetsgivare vidta åtgärder och förebygga så att 

arbetstagare inte utsätts för kränkningar eller trakasserier.  

 

2. Mål och aktiva åtgärder för 2020 

 

 

Mål 1: Gryaab ska förebygga diskriminering, trakasserier och 

kränkande särbehandling 

Vad Aktiv åtgärd: Ansvarig När 

Kunskapshöjande 

aktiviteter för chefer  

Workshop med övningar utifrån 

bok ”Diskrimineringslagen- 

Handbok för chefer”  

Ledning, 

HR 

Q1-

Q4 

 

Mål 2: Gryaab ska ha en normkritisk och icke-diskriminerande 

rekryteringsprocess 

Vad Aktiv åtgärd: Ansvarig När 
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Öka kunskap för chefer i 

kompetensbaserad 

intervjuteknik  

HR utbildar chefer i 

kompetensbaserad intervjuteknik 

HR Q1-

Q4 

 
 
 
 

Mål 3: Utveckla företagskulturen för ökat engagemang och 

delaktighet där vi visar respekt för varandra 

Vad Aktiv åtgärd: Ansvarig När 

Medarbetarskapsutveckling Tvärfunktionell grupp 

jobbar vidare med att 

implementera aktiviteter 

med utgångspunkt från 

programmet ”Den bästa 

arbetsplatsen” 

HR, 

Kommunikation 

Q1-

Q4 

 

Mål 4: Ta ett socialt ansvar både internt och externt 

I Göteborgs stads jämlikhetsarbete är ett av fokusområdena att skapa förutsättningar 

för arbete, för att minska skillnader i livsvillkor och hälsa. 

Vad Aktiv åtgärd: Ansvarig När 

Medverka i IVA:s 

jobbsprång 

Ta emot nyanlända som 

praktikanter för att komma 

in i arbetslivet.   

 

HR, Ledning Q3-

Q4 

Social hänsyn hos 

leverantörer 

Vid upphandling ställa krav 

på social hänsyn i minst 50 

% av alla tjänste- och 

varuupphandlingar. 

 

Inköpsansvarig Q1-

Q4 
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Stab 

Kommunikationsansvarig 

Ellinor Günther 

   

 

PM – Utredning samt rekommendation angående 
målgrupper för studiebesök 

Bakgrund och underlag 

2019 gav den politiska styrelsen kommunikationsenheten i uppdrag att utreda samt ge en 

rekommendation angående målgrupper för studiebesök. Den utredning vi gjort baserar sig på 

följande underlag:  

• Gryaabs erfarenhet av olika målgrupper samt pedagogisk verksamhet 

• Samtal med andra som har stor kunskap av studiebesök inom miljöområdet bland 

annat: 

o Renova 

o Kretslopp och vatten 

• Kretslopp och vattens utredning av målgrupper för ett eventuellt upplevelsebaserat 

lärcenter.  

• Gryaabs uppföljande mätning av medborgarnas kunskaper om Gryaab och 

beteendebudskap (telefonintervjuer med hjälp av SIFO december 2018) 

Syfte och mål med Gryaabs studiebesöksverksamhet 

Oavsett vilken kanal vi använder för att kommunicera externt har vi samma övergripande mål 

för kommunikationen, nämligen att: 

• informera om Gryaabs verksamhet 

• inspirera till beteendeförändring 

• vara en attraktiv arbetsgivare 

 

Dessa mål kommunicerar vi i alla våra kanaler (digitala kanaler, hållbarhetsredovisningar, 

annonser med mera). När det gäller målet att inspirera till beteendeförändring är kanalen 

studiebesök väldigt effektiv, eftersom vi under besöket skapar dialog som ger större chans till 

ändrat beteende. För att bäst nå målet om att få till en beteendeförändring är det därför viktigt 

att välja ”rätt” målgrupper för kanalen studiebesök.  

Nuläget 

Årskurs 4-6 

Varje vecka har vi tre besök från årskurs 4–6 och en till två vuxenbesök. 2018 år tog vi emot 

ungefär 2 000 mellanstadieelever fördelade på 72 tillfällen. Det innebär att mellan 35-40 

procent av alla elever i mellanstadiet i våra ägarkommuner besöker oss någon gång under 

årskurs 4-6.  



 2019-11-15 2(4) 

 

 

Gryaab AB, Box 8984, SE-402 74 Göteborg, 031-64 74 00, gryaab.se 

Vuxenbesök 

Under 2018 tog vi emot 1 200 vuxna fördelat på 63 besök.  Det är inte bara kommunikatörerna 

som tar emot vuxengrupper. Andra anställda på Gryaab tar många besök. 2018 tog 26 övriga 

medarbetare 46 besök. Besöken är viktiga för Gryaab eftersom vi här tydligt kan rikta besöken 

mot den aktuella målgruppen. Om en grupp som läser processteknik på Chalmers kommer till 

Gryaab är det värdefullare för dem att träffa en processingenjör. Det ger trovärdighet och 

chans att veta mer om hur det är att jobba hos oss inom olika yrkesområden. Det är också 

värdefullt ur medarbetarsynpunkt att få visa upp verksamheten och sitt arbete. Dessa besök 

fyller både funktionen att inspirera till beteendeförändring men också till målet om att vara en 

attraktiv arbetsgivare. 

 

Om man jämför Gryaabs besöksverksamhet med Renovas miljöskola ser vi att Gryaab står sig 

bra i antal besök. Renovas miljöskola fokuserar på gymnasieelever och tar per år emot cirka 

180 besök (där inräknas även SFI-grupper).  

Målgruppsanalys 

Elever i årskurs 4–6  

Då ett av kommunikatörernas uppdrag är att ändra beteende (få folk att leva mer 

avloppsvänligt) är studiebesöksverksamhet i allmänhet och denna målgrupp i synnerhet 

perfekt. Det krävs ”öga-mot-öga”-kontakt och dialog för att få människor att ändra beteende 

och det är få förunnat att ha den möjligheten att prata direkt till sin målgrupp. Att elever är den 

bästa målgruppen för oss beror på flera saker: de är nyfikna och kunskapstörstande och efter 

ett besök går de hem och berättar för familj, vänner och släktingar. Dessutom ingår vattnets 

kretslopp och avlopp i årskursernas läroplan. I den uppföljande mätning vi gjorde i december 

2018 kring allmänhetens kunskaper om Gryaab och våra beteendebudskap framkommer att de 

som har barn som har besökt Gryaab har högre kunskaper om hur avloppet ska hanteras, 

jämfört med de tillfrågade som inte hade barn som besökt oss. 

SFI-grupper 

För att hjälpa Göteborgs stad att hitta lärande aktiviteter för nyanlända unga och vuxna tar 

Gryaab emot studiebesök för SFI-grupper. På besöken pratar vi på enkel svenska om varför vi 

renar vattnet, hur vi gör det och vad vi behöver hjälp med. Vi lägger också vikt vid att förklara 

varför vattnet från handfatet i badrummet är lika bra som vattnet i köket. SFI-besöken är en del 

i att arbeta inkluderande och viktigt i arbetet med att vara en attraktiv och ansvarsfull 

arbetsgivare. 

Blivande pedagoger 

Även om denna målgrupp är relativt liten, är den en av våra viktigaste grupper, eftersom dessa 

personer kommer att ha hand om eleverna som i framtiden kommer att besöka oss. Om 

pedagogerna, när de väl arbetar som lärare, inte besöker oss har vi ändå gett dem verktygen att 

göra eleverna intresserade av frågor som rör Gryaab och kan på ett bra sätt förmedla våra 

beteendebudskap. 

Övriga vuxenbesök 

Det är många som vill besöka Gryaab och se vår anläggning. Därför behöver vi begränsa oss 

och tar emot de verksamheter som har en anknytning till oss. Det kan till exempel handla om 
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att utveckla sitt miljöarbete i en verksamhet eller en yrkesutbildning där framtida medarbetare 

kan finnas. Vi är noga med att grupperna träffar rätt medarbetare under sitt besök hos oss. 

Nedan listas ett antal målgrupper Gryaab möter: 

• branschkollegor 

• verksamheter och förvaltningar i våra ägarkommuner 

• politiker 

• internationella delegationer 

• yrkesutbildningar 

• universitet, högskolor och folkhögskolor  

• miljöinriktade gymnasieutbildningar  

 

Här är det både kommunikatörer och andra anställda som ansvarar för att ta emot grupperna 

där fokus alltid är, rätt guide för rätt grupp.  

Inte konkurrera om målgrupper 

I Kretslopp och vattens utredning samt i de intervjuer vi genomfört med Renova med flera 

framkommer vikten av att inte konkurrera om målgruppernas uppmärksamhet. Om Kretslopp 

och vattens upplevelsebaserade lärcenter skulle blivit verklighet landade utredningen i att de 

skulle fokusera främst på högstadieelever eftersom Renova möter gymnasiet och Gryaab 

mellanstadiet. I samtalen med både Renova och Kretslopp och vatten framkommer vikten av 

att se miljöområdet som en helhet. Att vi, genom samarbete, erbjuder målgrupperna värdefulla 

kunskaper genom hela skoltiden. Att konkurrera internt om målgrupperna tjänar inte våra 

verksamheter på och inte heller målgrupperna.  

Varför studiebesök på Ryaverket? 

I Kretslopp och vattens utredning kring målgrupper genomfördes fokusgrupper med 

pedagoger från förskoleklass till gymnasieklass samt SFI. Där ställdes frågor kring vad som 

krävs för att man ska åka på ett studiebesök och vad det i så fall ska innehålla. Där framkom 

det krävdes att besöket inte kan upplevas i skolan, att det ska följa läroplanen och bidra till 

kunskapsmålen, att besöksmålet är unikt, det vill säga erbjuda något som ingen annan kan 

samt vara billigt, gärna gratis. Dessutom säger fokusgrupperna att besöksmålet ska vara 

tillgängligt, vilket innebär: 

• max ett par hundra meter från kollektivtrafikhållplats 

• max 30-45 minuters resväg, enkel resa och max ett byte 

• besökslängd 1-2 timmar 

• gärna möjlighet att äta matsäck på plats (åk F-6) 

• gärna besök på förmiddagen (åk F-6) 

 

Ett besök på Gryaab uppfyller alla dessa kriterier. Det enda som är svårt för Gryaab att 

uppfylla är restid för kommunerna som ligger längst bort från vår anläggning. Det har vi löst 

genom att låta eleverna stanna kvar och äta matsäck samt att vi sponsrar ägarkommunerna 

med värdecheckar för resan till oss för att alla elever ska ha samma möjlighet att besöka 

Gryaab. Att åka ut till skolor och berätta om Gryaab ser vi inte som ett alternativ eftersom vi 

har en unik anläggning med goda förutsättningar för våra målgrupper att ta sig till. 
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Resurser 

Studiebesöksverksamheten är en dyr kanal både i tid och resurser. Därför är det viktigt att 

använda den kanalen för rätt målgrupper. Att stötta de andra målen vi har (öka kännedom, vara 

attraktiv arbetsgivare med mera) kan göras i andra, för ändamålet, mer kostnadseffektiva 

kanaler.  

Rätt guide för rätt besök 

Gryaabs studiebesöksverksamhet är strategiskt viktig för att uppfylla målet om att uppmuntra 

till beteendeförändring.  

 

För Gryaab är det viktigt att bibehålla antalet anställda som vill hålla studiebesök. Det ingår 

inte i deras ordinarie arbetsuppgifter och därför vill vi inte belasta de som ställer upp och 

guidar med allt för många besök. Som beskrivits innan är det en stor del av de övriga anställda 

som tar emot grupper. I dagsläget klarar Gryaab att ta emot de grupper som kontaktar oss för 

besök där andra anställda är mest lämpade att guida.  

Rekommendation 

• Vår rekommendation är att behålla årskurs 4-6 som prioriterad målgrupp samt att 

fortsätta ta vuxenbesök i samma utsträckning och på samma sätt som idag med rätt 

guide för varje besök. 

• Vår rekommendation är att ha besöken från årskurs 4-6 i samma utsträckning som 

idag och därigenom möta 35-40 procent av alla elever i våra ägarkommuner. 
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 Ann Mattsson 

 
 

 
 

 

 

 

 

Styrelsebeslut om fortsatt högskolestöd 
 

Föreslås att Gryaab fortsätter att stödja högskoleforskning inom områden av vikt för Gryaabs 

framtida reningsprocesser och framtida hållbar avloppsrening i Göteborgsregionen. 

 

Föreslås att stödbeloppet är 600 000 kr/år som fördelas mellan Gryaabs viktiga 

högskolesamarbetspartners. 

 

Högskolestödet fördelas främst till WET (Water Environment Technology) på Chalmers, 

genom Professor Britt-Marie Wilén. Delar av stödet kan även fördelas till Signal och 

Systemanalys på Chalmers (dr Torsten Wik) och/eller Kemiteknik på LTH (Professor Karin 

Jönsson). Den exakta fördelningen avgörs årligen av Gryaab. 

 

 

 

 

 

Förslag till beslut 

 

Gryaab fortsätter att stödja högskoleforskning inom för Gryaab viktiga områden enligt ovan. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Karin van der Salm 

VD Gryaab AB 
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Sammanträdesdagar 2020 vårterminen  

 

Datum för möte Tid Lokal  Typ av möte  Behandlas på mötet  

 

 

30 januari 2020  

 

 

13:30-15:30 

 

 

Karins rum  

 

Presidiemöte  

 

 

Inför styrelsemöte 2020-02-07 

 

 

31 januari 2020  

 

 

09:00-11:30  

 

 

Göta älv  

 

 

TED  

 

Bokslut 2019  

Avgiftsfördelning 2020  

 

 

 

7 februari 2020  

 

 

 

09:00- cirka 12:30  

 

 

 

Göta älv  

 

 

 

Styrelsemöte  

Bokslut 2019 

Årsrapport bolag – UR3 

Granskningsrapporter  

Rapport om resultat högskolestöd  

 

 

9 mars 2020  

 

 

09:00- cirka 10:00 

 

 

Filmsalen   

 

 

Årsstämma  

 

 

 

 

 

 

 

 

9 mars 2020  

 

 

 

 

 

 

 

10:30-11:30 

 

 

 

 

 

 

 

Göta älv  

 

 

 

 

 

 

 

Konstituerande styrelsemöte  

Val av presidium    

Firmateckning  

Attestreglemente  

Styrelsens arbetsordning  

Arbetsfördelning styrelse/vd  

Instruktion ekonomisk rapport   

Eventuellt stämmodirektiv  

Sammanträdesdagar 2020  
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Fortsättning vårterminen  
 

Datum för möte Tid Lokal  Typ av möte  Behandlas på mötet  

 

 

15 april 2020  

 

 

09:00-11:00 

 

 

Karins rum  

 

Presidiemöte  

 

 

Inför styrelsemöte 2020-04-22 

 

 

 

 

22 april 2020  

 

 

 

 

09:00-cirka 12:30 

 

 

 

 

Göta älv  

 

 

 

 

Styrelsemöte  

 

Ram för inriktningsdokument  

Delårsbokslut bolag – UR1 

Rapportanalys effektiv verksamhet 

Risker och strategiska frågor  

 

 

7 maj 2020 

 

 

08:00-17:00   

 

 

Extern 

 

 

Policydagar  

 

Strategisk inriktning  

Inriktningsdokument  

 

 

14-15 maj 2020  

 

 

 

 

 

Kalmar  

 

För styrelsen  

Vattenstämman  

 

 

 

 

 

29 maj 2020  

 

 

09:00-14:00 

 

 

Göta älv  

 

 

TED  

Temamöte. Preliminärt miljötillstånd, 

eventuellt startad förstudie, resultat 

från utredningar 

 

 

4 juni 2020  

 

 

09:00-11:00 

 

 

Karins rum  

 

 

Presidiemöte  

 

 

Inför styrelsemöte 2020-06-12 

 

 

12 juni 2020 

 

 

09:00-cirka 12:30  

 

 

Göta älv  

 

 

Styrelsemöte  

Ekonomisk långtidsprognos  

Långtidsinvesteringsplan 

Inriktningsdokument 2020  
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Sammanträdesdagar 2020 höstterminen  

 

Datum för möte Tid Lokal  Typ av möte  Behandlas på mötet  

 

 

15 september 2020  

 

 

09:00-11:00 

 

 

Karins rum  

 

Presidiemöte  

 

 

Inför styrelsemöte 2020-09-25 

 

 

25 september 20201  

 

 

09:00- cirka 12:30  

 

 

Göta älv eller extern  

 

 

Styrelsemöte  

 

Delårsbokslut bolag – UR2  

Ägarfrågor 

 

 

15 oktober 2020  

 

 

09:00- 11:00  

 

 

Karins rum  

 

 

Presidiemöte  

 

 

Inför styrelsemöte 2020-10-28 

 

16 oktober  

 

09:00-11:30 

 

Göta älv 

 

TED  

 

Budget 2021  

 

 

18-23 oktober 2020  

 

 

 

 

 

Köpenhamn  

 

För styrelsen  

World Water Congress  

 

 

 

 

 

 

28 oktober 2020  

 

 

 

09:00-cirka 12:30 

 

 

 

Göta älv  

 

 

 

Styrelsemöte   

 

Budget 2020 

Resultat intern kontroll 2020 

Plan intern kontroll 2021 

                                                      
1 Sista dag för inlämning av uppföljningsrapport/årsbokslut är 24 september. Kommer meddela Stadsledningskontoret att uppgifterna kommer en dag sent.  
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Fortsättning höstterminen   
 

Datum för möte Tid Lokal  Typ av möte  Behandlas på mötet  

 

 

19 november 2020  

 

 

09:00-11:00 

 

 

Karins rum  

 

Presidiemöte  

 

 

Inför styrelsemöte 2020-11-27 

 

 

 

27 november 2020  

 

 

 

09:00- cirka 12:30  

 

 

 

Göta älv  

 

 

 

Styrelsemöte  

 

Säkerhetsrapport  

Likabehandlingsplan  

Utvärdering styrelse och vd  

 

 

 

Tider för utskick  
 

* Styrelsemöte - 1 vecka före möte  

* Årsstämma - 4-6 veckor för möte 

* TED – 1 vecka före möte  

* Presidiet – 3 dagar för möte 

* Policydagar – 1 vecka före mötet  
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Diarienummer:  0081/18  

Handläggare:  Johan Hörnberg 

                           Tel: 031-368 54 52 

                           E-post: johan.hornberg@gshab.goteborg.se 

Utvärdering av styrelsens arbete och VD för 2018  

Förslag till beslut i styrelsen för Göteborgs Stadshus AB 

1. Styrelsen antecknar informationen. 

Sammanfattning 

Enligt riktlinjer och direktiv för Göteborgs Stads bolag (Handling 2015 nr 16) ska styrelsen 

utvärdera sitt eget arbete i enighet med Principer för styrning av kommun- och landstingsägda 

bolag (SKL 2006) Utvärderingen ska minst omfatta om bolagsstyrelsen saknar någon kompetens 

för att kunna utföra sina uppgifter, om dess arbetsformer fungerar och om den är organiserad på 

lämpligt sätt när det gäller eventuell arbetsfördelning. Om bolagsstyrelsen kommer fram till att det 

finns brister som behöver åtgärdas ska bolagsstyrelsen åtgärda bristerna. Utvärderingen ska 

protokollföras.  

Exempel på frågor som kan behandlas vid styrelseutvärdering 

• Hur är arbetsklimatet i styrelsen? Präglas det av förtroende och respekt och får olika 

styrelseledamöter komma till tals? Känner styrelseledamöterna varandra? 
 

• Hur är styrelsens och de enskilda styrelseledamöternas förhållande till verkställande 

direktören och den övriga bolagsledningen? Präglas förhållandet av förtroende? Är det 

naturligt att ta kontakt med verkställande direktör eller någon annan i bolagsledningen för 

att få information – även mellan styrelseledamöterna? 

• Har styrelsen utvärderat verkställande direktörens och bolagsledningens insatser? 

• Har styrelseledamöterna tillsammans tillräcklig kompetens i bolagets frågor? Hur ska i 

annat fall kompetens kunna tillföras styrelsen? Genom utbildning eller experter? 
 

• Har styrelseutbildning genomförts för nyvalda styrelseledamöter? 

• Hur förbereds sammanträden – hur ofta, varför, vilket underlag har ledamöterna i förväg? 

• Hur genomförs styrelsens sammanträden – vem styr vilka frågor som är viktiga? Prioriteras 

väsentliga och principiella beslutsärenden vid sammanträdena? Hur är förhållandet mellan 

beslutsärenden och informationsärenden? 
 

mailto:johan.hornberg@gshab.goteborg.se
mailto:johan.hornberg@gshab.goteborg.se
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• Hur hanterar styrelsen strategiska frågor i bolaget? Är styrelsen inblandad när bolagets 

verksamhetsidé på sikt läggs fast? Tar sig styrelsen tillräcklig tid för att diskutera 

framtidsfrågor? 
 

• Hur behandlar och genomför styrelsen ägarens mål med verksamheten – lever bolaget upp 

till det kommunala ändamålet? Hur är ägarrelationerna i övrigt? 
 

• Är styrelsens och bolagets lagstadgade instruktioner uppdaterade och relevanta? 

 

 

Principer för styrning av kommun- och landstingsägda bolag, SKL 2006, s. 24. 
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